
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای اســامی 
شــهر تهران در واکنش به اعام نظر رئیس ستاد گردشگری 
شــهرداری تهــران مبنی بــر فعال ســازی ۲۵۰۰ اتوبوس 
گردشــگری رایگان در پایتخت گفت: چیزی به اسم اتوبوس 
گردشگری رایگان در تهران نداریم و تاکنون هم مجوزی در 

این زمینه نداده ایم.
سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ونقل شورای اسامی شهر تهران در گفت وگو با ایلنا در واکنش 
به خبر فعال ســازی ۲۵۰۰ اتوبوس گردشــگری رایگان در 
پایتخت گفت: تصور من این است که خبر منتشر شده مبنی 
بر اینکه ۲۵۰۰ اتوبوس گردشگری به صورت رایگان در اختیار 

ستاد گردشگری تهران قرار گرفته احتمالا ایراد دارد، زیرا کل 
اتوبوس های فعال تهران ۲۳۰۰ دستگاه هستند و قرار است 
که به همه مردم خدمات دهند. نزدیک به نیمی از این ۲۳۰۰ 
دستگاه نیز در سن فرسودگی قرار دارند و هرکدام یک به یک 

درحال خارج شدن از چرخه هستند.
وی افزود: تصور من این اســت که این خبــر به طور صحیح 
انعکاس نیافته اســت. ما چیزی به اســم اتوبوس گردشگری 
رایگان در تهران نداریــم و اولویت اصلی مــا تأمین اتوبوس 
برای رفت وآمدهــای ضروری روزانه  تمام شــهروندان تهران 
است. طبیعتاً اگر امکانی هم برای کارهای گردشگری باشد، 
معذوریتی برای انجام این کار نخواهیم داشت، اما حتما مورد 

دوم در درجه بعدی اولویت قرار دارد. رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شورای اسامی شهر تهران ادامه داد: نکته دیگر 
این است که رایگان بودن یا نبودن خدمات تنها با مجوز شورای 
شهر امکان پذیر است. این عزیزان نیز اگر چنین قصدی دارند یا 
باید هزینه را از محل سرجمع ردیف های اعتباری خود پرداخت 
کنند و یا باید از شورا مجوز بگیرند که ما تاکنون مجوزی برای 

اتوبوس گردشگری رایگان در سطح شهر تهران نداده ایم.
تشکری هاشمی در مورد موضع شــورای شهر تهران نسبت 
به ورود تراموا به تهران گفت: هر امــکان حمل و نقلی که به 
جابه جایی راحت تر، ایمن و به موقع شــهروندان کمک کند، 
مورد استقبال شــورای شــهر خواهد بود، اما درمورد خاص 

تراموا ما مصوبه ای را در شورای شهر تهران داریم که شهرداری 
درصورتی که مایل باشد به عدد مدهای حمل و نقلی تهران 
اضافه کند باید دلایل توجیهــی خود )چه توجیه اقتصادی و 
چه فنی( و سایر ابعاد به کارگیری چنین ناوگانی را به شورای 
اسامی شهر تهران ارائه کند و با بررسی شورا مجاز به انجام 

چنین کاری خواهند بود.
وی توضیح داد: متأســفانه ما تا این لحظه هنوز لایحه ای از 
شهرداری ندیده ایم و منتظر هستیم. در آخرین صحبتی هم 
که با مسئولان شهرداری داشتیم، من تأکید کردم که حتما 
باید این لایحه را به فوریت بدهند حتی اگر قرار باشد به صورت 
آزمایشی انجام شود یا حتی اگر قرار باشد شرکتی چینی، تراموا 

را به دوستان هدیه دهد. تشــکری گفت: به هر شکل ممکن 
باید بررسی دقیقی درباره این موضوع در صحن شورا صورت 
بگیرد و درصورت موافقت شورا اجازه فعالیت وجود دارد. به ما 
هم قول داده اند که این لایحه را بدهند. امیدواریم این کار که 
ممکن است با نیت خوبی هم در حال انجام باشد با روش غلط 

تبدیل به معضل نشود.
وی تأکید کرد: به هر شکل اگر بنا باشد این کار بدون اذن شورا 
انجام پذیرد واکنش ما قطعی است و در شورا و از طریق مراجع 
قانونی پیگیری خواهیم کرد. امیدوارم که روال قانونی را طی 
کنند و پیشنهاد خود را به شورا بدهند و ما هم با دقت و بدون 

پیش داوری تصمیم لازم را خواهیم گرفت.

معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس سازمان 
حفاظت محیط زیست با بیان اینکه بیش از ۱۰ حکم 
زیست محیطی در لایحه بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی 
شده اســت، تخصیص ۱۰ درصد عوارض آلایندگی 
به سازمان محیط زیست و راه اندازی نظام مهندسی 

محیط زیست را از جمله این احکام ذکر کرد.
امید حاجتی در گفت و گو با ایسنا افزود: با وجود به 
اینکه کارم را بعد از جمع بندی لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
در سازمان شــروع کردم، با صحبت ها و رایزنی های 
صورت گرفته با سازمان برنامه و بودجه سپس با دولت 
و کمیسیون های تلفیق و کمیسیون آب، کشاورزی 
و محیط زیست مجلس توانستیم یک سری احکام 
موثر در جهت اجــرای قوی تر ماموریت های محیط 
زیست را برای طرح در صحن علنی آماده کنیم. بیش 
از ۱۰ حکم در لایحه بودجه پیش بینی شده است. هر 
کدام از آن ها ظرفیت قانونی یا درآمدی برای سازمان 
حفاظت محیط زیست ایجاد می کنند. تاش می کنیم 
تا حد امکان نمایندگان را در زمینه موضوعات مختلف 

توجیه کنیم.
وی درباره این احکام گفت: پیشنهاد دادیم ۱۰ درصد 
عوارض آلایندگی در اختیار سازمان محیط زیست 
قرار گیرد تا بتوانیم در زمان هایی که باید بر اســاس 
وظایف حاکمیتی به عنوان مجری عمل کنیم، از این 
مبالغ بهره ببریم. در این صورت به جای جنبه نظارتی 
صرف و تذکر دادن می توانیم با استفاده از این بودجه 
برای مدیریت بحران هایی که شاید ناشی از کوتاهی 
دستگاه اجرایی ذی ربط باشــد،اقدام کنیم. آلودگی 
هوا با اولویت کانشهرها، ریزگرد و آلودگی رودخانه 
ها جزو مشکات اصلی و بحران های محیط زیستی 

کشور است.
معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس سازمان 
حفاظت محیط زیست تخصیص ۱۰ درصد از عوارض 
آلایندگی به سازمان محیط زیست  را یکی دیگر از 
احکام پیشنهادی محیط زیســت ذکر و اظهارکرد: 
عوارض آلایندگی که در حال حاضر از طریق توزیع 
بین شهرداری ها و دهیاری ها و وزارت کشور مدیریت 

می شود و بیشتر برای پرداخت دستمزد و هزینه های 
جاری و برخی طرح ها صرف می شــوند را می توانیم 
هدفمند به موقعیت های موثر در حفاظت از محیط 

زیست اختصاص دهیم.
وی اضافه کرد: تصویب این حکم کار ســختی است 
چون پیش بینی سهم ۱۰ درصدی برای محیط زیست 
در قانون بالادستی دیده نشده است بنابراین دو سوم 
رای موافق نمایندگان را در صحن علنی باید اخذ کنیم 
البته امیدواریم چون در حال رایزنی هستیم و اهمیت 
موضوع را برای آنان تبیین می کنیم چراکه روند انتشار 
آلودگی ها همچنان در کشور ادامه دارد و برخورد صرفا 

قهری یا نظارتی نتوانسته موثر واقع شود.
حاجتی با اشــاره به تخریب ناشــی از  بهره برداری 
معادن به ویژه  در مناطق چهارگانه است،گفت: ما هم 
باید بتوانیم نیازهای توسعه ای مناطق و پاسخگویی 
به تولید، اشــتغال و درآمد در مناطــق را محقق و 
هم تخریب های محیط زیســتی را جبــران کنیم 
بنابراین پیش بینی کرده ایــم ۱۰ درصد از عوارض 
بهره برداری معادن را به عنوان عوارض جبران خسارت 
زیست محیطی به ما اختصاص داده شود تا بتوانیم در 
آن عرصه ها ضمن اعطای مجوزهای بهره برداری، آثار 
تخریب ها را به حداقل برسانیم و توسعه پایدار - که 
هدف همه کشورها از توسعه است ـ را در ایران محقق 

کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر دولت عوارض 
مالکانه را پس از اســتخراج ماده معدنی از بهره بردار 
دریافت می کنند اما ما خواستار اضافه شدن ۱۰ درصد 
به عوارض تحت عنوان عوارض تخریب زیست محیطی 
بهره برداری حق مالکانه شده ایم تا بتوانیم پاسخگوی 
تخربب های زیست محیطی در بهره برداری از معادن 
باشــیم البته فعا فقط محدود به مناطق چهارگانه 

است.
حاجتی با اشاره به نظام مهندسی محیط زیست گفت: 
هم تعداد کمی محیطبان و هم نیروهای کارشناسی 
داریم تا بتوانیم نظارت و پایش را به صورت کامل انجام 
دهیم. با پیش بینی صورت گرفته،  در صورت موافقت 

مجلس اگر بتوانیم »نظام مهندسی محیط زیست« را 
در کشور راه اندازی کنیم، عاوه بر اینکه بازوهای فنی 
و تخصصی محیط زیست در مرحله ارزیابی طرح های 
جدید خواهند بود، در نظارت و پایش طرح های موجود 
می توانند کمک می کند تا بتوانیم وظیفه حاکمیتی 

خود را کامل تر انجام بدهیم.
وی تاکید کرد: با تصویب این حکم، اشتغال مناسب 
با درآمدی معقول برای فارغ التخصیان این رشته ها 
ایجاد می شود تا لزوما تمایل به مشاغل دولتی نداشته 
باشند و مانند اعضای سایر نظام های صنفی مانند نظام 

مهندسی و نظام پزشکی مشغول کار شوند.
معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس سازمان 
حفاظت محیط زیست با بیان اینکه معافیت سازمان 
محیط زیســت از هزینه های دادرسی یکی دیگر  از 
موارد مورد توجه ما در بودجه سال ۱۴۰۴ است، گفت: 
بعضا به علت محدودیت منابع محیط زیست، استان ها 
نمی توانستند در موعد مقرر هزینه های دادرسی را 
پرداخت کنند که مسایلی را در پی دارد. امیدواریم 

بتوانیم این مشکل را به حداقل برسانیم.
وی با اشاره وضعیت نامناسب پسماند در استان های 
شمالی کشــور اظهارکرد: در این شرایط پیش بینی 
کردیم که ۱۰ درصد از عوارض آزادراه ها و بزرگراه های 
منتهی به استان های شــمالی برای جبران خسارت 
زیست محیطی و مدیریت پســماند به این استان ها 
تخصیص یابد. تصویب این حکــم، کاهش تخریب 
محیط زیست و مدیریت مطلوب پسماند در شمال 

کشور را در پی دارد.
حاجتی با اشاره به سایر احکام پیشنهادی در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ گفت: تاش کردیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت به عنوان یک دستگاه کمک گیرنده 
از اشخاص حقیقی و حقوقی خارج از کشور محسوب 
شود و این اجازه را داشته باشیم تا مبلغی که خیرین 
حقوقی و حقیقی داخل و خارج از کشــور به این امر 
اختصاص دهند را دریافت و در جهت حل معضات 
محیط زیستی کشور صرف کنیم که این موضوع نیر 

مورد موافقت قرار گرفت.

دبیر مرجع ملی حقوق کودک با اشاره به اهمیت صدور 
شناســنامه برای کودکان بی سرپرست، گفت: باید به 
گونه ای عمل کنیم که در کشور کسی هویت خودش را 
از دست ندهد. به گزارش ایسنا، نشست حقوقی بررسی 
و نقد آرای قضایی با محوریت صدور شناســنامه برای 
کودکان فاقد شناســنامه و دارای پدر نامعلوم از سوی 

انجمن حقوق دانشگاه تهران برگزار شد.
حشمت رستمی درونکا قاضی بازنشسته دادگستری 
در این نشست با اشاره به رایی که در سال ۱۳۹۵ درباره 
درخواست صدور شناسنامه برای فرزندان حاصل از ازدواج 
موقت ثبت نشده یک زن با مردی که بعدا مجهول المکان 
می شود، صادر کرده بود، گفت: این رای در مورد کودک 
اســت. در نظام قضایی ایران در ســال های اخیر اتفاق 
ویژه ای رخ داد. آرایی که قضات ایــران صادر می کردند 
به شکل ســنتی بود. یعنی فقط بر اساس قوانین داخلی 
صادر می شد. در ۱۱ سال قبل، تاش ما بر این بود که آرای 
قضایی ضمن استناد به موازین حقوق داخلی به موازین 
حقوق بین الملل هم استناد شود. ماده »۹« قانون مدنی 
ایران، برای قاضی و وکای ایرانی راهکار ارائه داده است. 
این ماده بیان دارد که: »مقررات عهودی که بر طبق قانون 
اساسی بین دولت ایران و سایر دول منعقد شده باشد در 
حکم قانون است«. ما در این آرا تاش کردیم که از حداکثر 
ظرفیت های موجود در نظام حقوقی ایران استفاده کنیم.

وی افزود: در اوایل کار، آرای صادر شــده پختگی آرای 
فعلی را نداشت. سال به سال ما سعی کردیم که نواقص 
و ایرادها را رفع کنیم. در جامعه حقوقی با نظر قضات و 
وکا تاش کردیم در آرای بعدی نواقص رفع بشود. این 
رای اگر در سال های اخیر صادر می شد، مانند قدیم نبود. 
خیلی از حق وق در رای لحاظ می شــد. یکی از حقوقی 
که می توانست در این رای قرار بگیرد، حق برخورداری 
از امنیت اجتماعی بود. در این رای ســعی شد از تمام 
ظرفیت های موجود نظام حقوقی استفاده بشود. از جمله 
کنوانسیون های بین المللی و قوانین داخلی. به فرض اگر 
ما در یکسری آرا، از نظریه دیوان بین المللی دادگستری 
استفاده کنیم، آوردن بعضی از موضوعات دلالت بر استناد 
نیست. حقوق بین الملل در تمام رشته ها نفوذ دارد. به 

شرط این که قضات و وکا نگاهشان انسانی باشد. منظور 
دغدغه انسان هاست. شناسنامه، طاق، تمکین، حضانت 
از جمله دغدغه های انسانی است. بارها اعام کردم که 
قضات و وکایی که با موازین حقوق بشــر آشنا باشند، 
می توانند در تمام دنیا وکالت کنند. رستمی با بیان این که 
در رای صادر شده به مسائل و مصلحت طفل توجه داشتم، 
تصریح کرد: موضوع رای در مورد کودکی است که پدر 
آن نامعلوم است. در این رای یک زن جوان با فردی ازدواج 
موقت می کند. بعد از گذشت دو سال شوهرش ناپدید 
می شود. این زن صاحب دو فرزند بود. مادر با مراجعه به 
اداره ثبت احوال درخواست صدور شناسنامه می کند. به 
دلیل رسمی نبودن عقد به بچه های آن خانم شناسنامه 
ندادند. در مسیر گرفتن شناسنامه در این موارد در بیان، 
کار ساده ای است اما مسیر ســختی دارد. ثبت احوال 
شخص را به شــورای تامین شهرستان ارجاع می دهد، 
شورای تامین به ثبت احوال و این اداره به دادگاه دوباره 
ارجاع می دهد. به عبارتی فرد را به این مکان و آن مکان 
پاس می دهند. در نتیجه با راهنمایی دادگاه این خانم 

دادخواست اثبات نسب و الزام به صدور شناسنامه داد.
این قاضی پیشین با بیان به این که به ما آموزش داده اند 
که فقط در خصوص خواســته خواهــان رای بدهیم، 
خاطرنشــان کرد: با نادیده گرفتن یک حق، شخص از 
بسیاری حقوق اجتماعی محروم می شود. چطور؟ موضوع 
این رای، درخواست مادر برای صدور شناسنامه  فرزندش 
است. دادگاه هم رای داد. شما تصور کنید اگر قاضی رای 
نمی داد چه اتفاقی پیش می آمد؟ در این پرونده با نادیده 
گرفتن یک حق، آن هم حق شناسنامه، عما شخص از 
بسیاری از حقوق انسانی محروم می شد. در حقوق بشر، 
نسل های سه گانه حقوق بشــر نام دارد. شخص از این 
حقوق محروم می شود. یکی از این حقوق، حق داشتن 
هویت است. انسان بی هویت، در دنیا هیچ حقی ندارد. 
کسی آن را شناسایی نمی کند. در حقوق حق شناسنامه 
آثار مثبت و مزایایی دارد. حق نام از دیگر حقوق است. 
حق اسم و فامیلی برای شخص. از حق آموزش، تامین 
اجتماعی، رای دادن و غیره، شخص بی شناسنامه محروم 
می شــود. دکتر کاتوزیان جملــه ای دارد که می گوید: 

خانواده بر اخاق استوار است نه قانون. قانون برای خانواده 
کاری نمی کند. در موضوعاتی که انسانی است، خود قانون 
خانواده بیان دارد که قواعد خشک آیین دادرسی مدنی 

را رها کنید. تشریفات در این خصوص ضرورتی ندارد.
وی گفت: در این پرونده صحبت ما به روی یک کودک 
است. نمی شود به کودک گفت صبر داشته باشد تا مادرش 
چون که ازدواجش ثبت نشده است، ابتدا برود ثبت کند. 
دادخواســت اثبات زوجیت بدهد. در ادامه دادخواست 
اثبات نسب بدهد و دادخواست الزام به صدور شناسنامه. با 
این تشریفات حداقل چند سال باید درگیر باشد. نمی شود 
که به کــودک گفت که این مدت را صبــر کند. در این 
خصوص تغییرات خوبی داشتیم. قانون  می گوید دادگاه 
باید مصالح کودک را در نظر داشته باشد. چه چیزی به نفع 
کودک است؟ در مقابل کودکان باید اقدامات فوری انجام 
داد. نمی شود به کودک گفت مریض نشود تا شناسنامه 
دار شود و شــامل بیمه بشــود. کودک مدرسه نرود تا 
شناسنامه بگیرید. این چنین پرونده هایی داشته ایم. بحث 
کودکان بسیار مهم است. به کودک آسیب وارد می شود. 
یک حق نادیده گرفته بشود، بســیاری از حق ها را در 
برمی گیرد. هادی در خصوص علت این که در داخل کشور 
وقتی بحث شناسنامه مطرح می شود و مواردی از این 
قبیل، چرا موضوع تابعیت نیز در کنار آن مطرح می شود، 
بیان کرد: ماده »۹۷۶« قانون مدنی مواردی را بیان کرده 
است که اگر این موارد باشد، اشخاص در تابعیت ایران 
محسوب می شوند. قانون برای یک گروه افراد تحصیل 
تابعیت را مقرر کرده است. این تحصیل تابعیت مجوز 
دولت را می خواهد. افراد گاهی در وضعیتی قرار می گیرند 
که شناسنامه ندارند و این شناسنامه نداشتن، آن ها را 
پیوند می دهد به بحث تابعیت. به طور مثال، پدر و مادر 
یک شخص، ایرانی اســت. چندین سال خارج از کشور 
زندگی کرده و این فرزند فاقد شناســنامه ایرانی است. 
زمانی که به ایران بر می گردد، می خواهد شناسنامه بگیرد. 
در این زمان بحث تابعیت فرد مطرح می شود. حق هویت 
و شناسنامه بستری است برای بهره مندی از تمام حقوق. 
تنها بحث ندادن شناسنامه نیست. از تمام حقوق، فرد 

بدون شناسنامه محروم می شود. 

فعال سازی ۲۵۰۰ اتوبوس گردشگری رایگان در پایتخت، مجوز ندارد

باید به گونه ای عمل کنیم که هیچ کودکی بدون شناسنامه نباشدپیشنهاد دریافت ۱۰ درصد از عوارض آلایندگی
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مجوزها به صورت رقابتی توزیع شوند

ورود مجلس به لغو 
انحصار واردات خودرو

تأمین مالی ۲۰۰۰ پروژه 
با درآمدهای مالیاتی

ثبت رکورد جدید 
در تولید روزانه گاز 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله
تاثیر واردات خودرو 

در بازار

دولت چهاردهــم باید در 
زمینه واردات خودرو رویه 
ای متفاوت از دولت قبل را 
در پیش بگیرد زیرا واردات 
بی نظم و بی هدف خودروی خارجی مانند گذشته 
فایده ای برای بازار نخواهد داشت. بیشتر از آنکه 
تعرفه واردات خودرو بر بازار تأثیر گذار باشد، این 
تعداد واردات خودروست که می تواند بر بازار تأثیر 
داشته باشد. به طور مثال اگر تعرفه واردات خودرو 
۱۰۰ درصد باشد ولی ۵۰ هزار خودرو وارد شود به 
نسبت زمانی که تعرفه ۱۰ درصد باشد ولی ۵۰۰۰ 
خودرو وارد شود، تأثیر بیشتری دارد. از سوی دیگر 

ایجاد رقابت از...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو
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تخصیص ارز 
به دانش بنیان ها

کنترل قیمت مسکن با افزایش تولید امکان پذیر است

رشد سهم مسکن در سبد خانوارها
صفحه3

صفحه۲

نظارت  ویژه  بر  بازار شب  یلدا
مردم گران  فروشی ها   را   اطلاع   دهند

معاون امور مجلس رئیس جمهور بــر اقدام جدی 
مجلس برای تسهیل امور شرکت های دانش بنیان 
و رفع بروکراســی ها تاکید کرد. به گزارش معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، شــهرام دبیری اســکویی، معاون امور 
مجلس رئیس جمهور به همراه رضا بخشــی آنی، 
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
از دستاوردهای برجســته ی شرکت های ایرانی در 
نمایشگاه ایران ســاخت بازدید کردند. در جریان 
این بازدید، دســتگاه شبیه ســاز آموزش جراحی 
دندانپزشــکی که محصول شــرکت دانش بنیان 
سیمدیکس است، با هدف ارتقاء کیفیت آموزشی  
در دانشگاه ها و مراکز آموزشــی رونمایی شد. این 
دســتگاه پیشــرفته نه تنها امکان انجام جراحی 
به صورت فیزیکی را برای رزیدنت ها فراهم می آورد، 
بلکه شــامل مجموعــه ای از دوره های آموزشــی 
در خصوص هــر مرحله از جراحی نیز اســت. این 
شبیه ســاز به رزیدنت ها این فرصت را می دهد که 
قبل از ورود بــه مرحله جراحی واقعــی بر بیمار، 
مهارت های خود را تمرین کنند و از بروز خطاهای 
احتمالی جلوگیری کنند. فنــاوری به کار رفته در 
این شبیه ســاز، آموزش ها را به صورت ســه بعدی 
)۳D( ارائه می دهد و فضای کلینیکی را به گونه ای 
شبیه سازی می کند که رزیدنت ها می توانند تمام 
مراحل جراحــی را به صــورت واقع گرایانه تجربه 
کنند. شهرام دبیری اسکویی، در حاشیه این بازدید، 
از پیشرفت های چشــمگیر در زمینه تجهیزات و 
فناوری های آزمایشگاهی، مواد و تست های پیشرفته 
ابراز خرسندی کرد و گفت: توانمندی شرکت های 
ایرانــی در تولید محصــولات مشــابه نمونه های 
خارجی، در حوزه هایی مانند آموزش، تشخیص و 
 درمان، صنعت، محیط زیست، نفت و گاز، و انرژی، 

بسیار ارزشمند است...



اقتصاد2
ایران

مازاد تخم مرغ و گوشت مرغ 
در کشور

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
کفت: تولید گوشت مرغ و قرمز کشور کیفی و سالم 
است و تاکنون هیچ گزارشی مبنی بر بی کیفیت 

بودن این محصولات نداشته ایم.
»محمد ابراهیم حسن نژاد« در حاشیه گردهمایی 
تولیدکنندگان مرغ تخم گذار درباره انتشار اخباری 
مبنی بر معدوم سازی تخم مرغ در عراق افزود: به 
هیچ وجه محصولات کشاورزی خام کشور از جمله 
تخم مرغ و گوشت مرغ، ناسالم نیست و از کیفیت 

مطلوب برخوردار است.
وی ادامه داد: مسئولیت و نظارت محصولات خام 
دامی بر عهده سازمان دامپزشکی کشور است و تا 
کنون گزارشی بر عدم کیفیت این محصولات اعلام 
نشده است. این مقام مسئول تاکید کرد: بر تولیدات 

دام و طیور نظارت های کامل انجام می شود.
حسن نژاد درباره وضعیت تولیدات دامی گفت: در 
حال حاضر تخم مرغ و گوشت مرغ به اندازه کافی 
و بیش از نیاز کشور تولید می شود و هیچ کمبودی 
در این زمینه وجود نــدارد. وی اضافه کرد: تولید 
تخم مرغ بر اساس جوجه ریزی و برنامه ریزی های 

صورت گرفته، انجام می شود.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
درباره قیمت محصولات دام و طیور اظهار داشت: 
قیمت گذاری این محصولات بر عهده شــورای 
قیمت گذاری و ستاد تنظیم بازار است و معاونت 
تولیدات دامی فقط متولی تولید این محصولات به 

شمار می رود.

راندمان نیروگاهی نفس برق را 
به شماره انداخت

نماینده ادوار مجلس گفت: ما اگر در حد ۲۰ هزار 
مگاوات نیروگاه اجرا کرده بودیم اکنون نه ناترازری 
برق و نه ناترازی گاز داشتیم یعنی ما برای سوخت 
نیروگاه ها به میزان ۲۰ هزار مگاوات نیاز به گاز و 
سوخت مایع نداشتیم، این مسیری است که در 

برنامه ششم آمده بود اما جلو نرفت.
علی بختیار در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی قطعی 
برق در فصل ســرد ســال اظهار داشت: موضوع 
راندمان نیروگاهی و مصرف ســوخت موضوعی 
است که بیش از ۴ دهه است که بین وزارت نفت و 
نیرو محل بحث بوده و همچنان لاینحل مانده است. 
وی افزود: ترجیح وزارت نفت این است که به جای 
ارســال گازوئیل به نیروگاه آن را صادر کند و باید 
مازوت بسوزانند، برای مصرف مازوت هم که محیط 
زیست اجازه نمی دهد، بنابراین تامین برق همواره 
مشکل دارد. این نماینده ادوار مجلس گفت: اکنون 
راهکار ناترازی برق و گاز این است که طبق ماده ۱۰ 
قانون رقابت پذیر  هر میزان که سوخت را کاهش 
مصرف دادند به سمت احداث انرژی تجدیدپذیر 

بروند همان راهی که تمام دنیا می رود.
وی بیان داشــت: ما اگر در حد ۲۰ هزار مگاوات 
نیروگاه اجرا کرده بودیــم اکنون نه ناترازری برق 
و نه ناترازی گاز داشــتیم یعنی ما برای سوخت 
نیروگاه ها به میزان ۲۰ هزار مگاوات نیاز به گاز و 
سوخت مایع نداشــتیم این مسیری است که در 
برنامه ششم آمده بود اما جلو نرفت. بختیار با بیان 
اینکه تامین سوخت و کمبود برق نتیجه دعوای 
دو وزارتخانه است که سال ها سابقه دارد، تصریح 
کرد: اگر پول سوخت صرفه جویی شده به مصرف 
ساخت نیروگاه تجدیدپذیر می رسید امروز مشکل 

برق و سوخت نداشتیم.
وی تاکید کرد: ما باید هاب تجدیدپذیر ایجاد کنیم 
یعنی نقاطی از کشــور را آماده کنیم که سرمایه 
خارجی به این بخش تزریق شود و برای سرمایه 
گذار جذاب شده و امکان صادرات ۵۰ درصد برق 
تولیدی خود را داشته باشد، برای هاب شدن باید 
زمین و زیرساخت آماده شــود و مجوزهای لازم 
را اخذ کنند و ســرمایه گذار خارجــی و از جمله 
چینی ها امکان ورود داشته باشند اگر دولت امتیاز 
ندهد برای ســرمایه گذار نمی صرفد که سرمایه 
گذاری کنــد، اجازه صادرات باعث می شــود در 
تجارت برق در منطقه حرفی برای گفتن داشته 
باشیم. بختیار بیان داشت: ما تجارت گاز را تا حد 
زیادی از دست داده ایم اکنون باید بتوانیم در زمینه 
تجارت برق از مزیت انرژی موجود استفاده کنیم و 
در این راستا دو وزارتخانه باید با هم همکاری کنند.

وی افــزود: در کوتاه مدت منابــع داخلی کفاف 
احــداث ۲۰ هزار مــگاوات بــرق تجدیدپذیر را 
نمی دهد باید با استفاده از منابع خارجی تولید برق 
را افزایش دهیم، ضمن اینکه نهاد رگولاتوری که 
تنظیم شود و در کلان شهرها بخصوص شهرهای 
که با مشــکل آلایندگی مواجهیم مجوز احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر داده شود و مصرف سوخت 
را کم کنیم بگیرند که در این شــهرها استفاده از 

سوخت مایع و گاز را کم کنیم.

خبر

مدیرعامل شرکت نفت و 
گاز پــارس از ثبت رکورد 
جدیــد برداشــت گاز از 
میدان پارس جنوبی خبر 
داد و گفت: برداشت گاز از 
این میدان مشترک به ۷۱۲ میلیون متر مکعب در 
روز رسیده است. به گزارش تسنیم، تورج دهقانی با 
اشاره به چالش ناترازی میان تولید و مصرف انرژی 
در کشور اظهار داشت: ایران دومین دارنده ذخایر 
گازی، سومین تولیدکننده بزرگ گاز و چهارمین 

مصرف کننده بزرگ گازی در دنیا است.
وی با بیان اینکه مصرف انرژی کشور نسبت به شرایط 
جمعیتی، جغرافیایی و صنعتی بسیار بالاست و این 
شدت مصرف انرژی، به ویژه گاز به عنوان انرژی اصلی 
تأمین کننده سایر انرژی ها از جمله برق، خیلی موجه 
نیست، تصریح کرد: شرکت نفت و گاز پارس به عنوان 
مهمترین متولی تولید و عرضه گاز طبیعی، بیش از ۷۰ 

درصد گاز کشور را تولید می کند.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به اینکه 
بیش از هزار و ۵۰۰ نفر روی 39 ســکوی دریایی، 
تلاش می کنند تا از 3۵۰ حلقه چاه، تولید گاز را به 
صورت پایدار انجام دهند، افزود: همکاران ما روی 

این ســکوها، به خصوص بعــد از ورود غیرمنتظره 
توده هــای هوای ســرد، تلاش زیادی داشــتند و 
توانستند نصاب برداشت از میدان پارس جنوبی را 
در حدود ۷۱۲ میلیون مترمکعب در روز ثبت کنند.

دهقانی با اشاره به اثر مطلوب تعمیرات اساسی در 
ماه های گذشته بر افزایش تولید ایمن و مستمر گاز 

از پارس جنوبی، تصریح کرد: برنامه های توسعه ای 
را برای افزایش ظرفیت تولید گاز کشور داریم، اما 
با همه این اوصاف به دلایل متعــدد، به این نقطه 

رسیدیم که ناترازی انرژی چشمگیری داریم.
وی با اشاره به برنامه های دولت برای کاهش ناترازی 
انرژی ادامه داد: بخشــی از کاهش ناترازی انرژی 

به ســمت افزایش تولید و عرضه بــر می گردد، اما 
همه سیاســت ها در این قسمت نیست و در سمت 
تقاضا هم باید سیاست گذاری هایی انجام شود که 
متأســفانه در این بخش بی توجهی های زیادی در 
بخش مدیریت تقاضا در دهه های گذشته صورت 

گرفته است.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس بــا تأکید بر 
اینکه وضع موجود ناترازی انرژی در کشور، عمدتاً 
مربوط به مدیریت نکردن بخش تقاضاست، گفت: 
در کوتاه مدت یعنی زمستان پیش رو، می طلبد که 
به صرفه جویی توجه ویژه ای شود؛ به امید اینکه با 
اجرای برنامه های میان مدت و بلندمدت بتوانیم این 

ناترازی را کاهش دهیم.
دهقانی با اشــاره به مطرح شدن پویش »دو درجه 
کمتر« اظهار کرد: هر یک درجه که بتوانیم دمای 
محیطی کــه در آن زندگی می کنیــم را کاهش 
دهیم، معادل این اســت که معادل یک فاز پارس 
جنوبی یعنی ۲۵ میلیون مترمکعب، در مصرف گاز 
صرفه جویی شود. وی تأکید کرد: اگر همه مشترکان 
گاز در همه بخش ها همراهــی کنند و بتوانیم این 
پویش را عملیاتی کنیم، معنایش این است که بالغ 
بر ۵۰ میلیون مترمکعب در مصرف گاز صرفه جویی 
می شود که بسیاری از مسائل را در کوتاه مدت رفع 

می کند.

ایران چهارمین مصرف کننده بزرگ گازی است

ثبت رکورد جدید در تولید روزانه گاز 

تأمین مالی ۲۰۰۰ پــروژه با 
درآمدهای مالیاتی

رئیس کل ســازمان امور مالیاتــی از تأمین 
مالی حدود ۲۰۰۰ پروژه در کشــور با اجرای 
طرح نشــان دار کردن مالیات خبر داد. سید 
محمد هادی ســبحانیان رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی کشــور در صفحه شخصی خود 
در فضای مجازی با اعلام این خبر گفت ؛ برای 
اولین بار در سال جاری 3۵۰ هزار نفر با شرکت 
در طرح نشان دار کردن مالیات، محل مصرف 

مالیات شان را خودشان انتخاب کردند.
وی گفت: حــدود ۲۰۰۰ پروژه در کشــور با 
طرح نشان دار کردن مالیات تأمین مالی شد 
که، ساخت و تجهیز 3۲۴ مدرسه، 3۶۴ پروژه 
آبرسانی، ۲۰3 بیمارســتان، اورژانس و خانه 

بهداشت بخشی از این پروژه ها بود.
همچنیــن، ۱۸۷ پروژه در حوزه راهســازی 
)ســاخت و توســعه راه ها و رفع نقاط حادثه 
خیز و…(، ۱3۱ پروژه در حــوزه فرهنگ و 
هنر و گردشگری )ســاخت، تکمیل و تجهیز 
زیرساخت های مرتبط با حوزه فرهنگ و هنر 
و گردشــگری(،9۰ پروژه در حوزه طرح های 
روستایی )ساخت، تکمیل و تجهیز طرح های 
هادی، ایســتگاه های توسعه برق و مخابرات، 
آتش نشــانی و…( از جمله دیگر پروژه های 

هستند که در این طرح تأمین مالی شدند.
گفتنی است پیش از این لیست کامل پروژه ها، 
تعداد مودیان شرکت کننده و مبالغ اختصاص 
یافته به هــر پروژه در طرح نشــان دار کردن 
مالیات در سایت سازمان امور مالیاتی کشور 

منتشر شده است.

طرح کالابرگ در دستور کار 
قرار دارد

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با بیان اینکه طرح کالابرگ در 
دستور کار قرار دارد گفت: این مهم در معاونت 
اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
حال برنامه ریزی، طراحی و تنظیم آیین نامه 

است.
نصــرالله بازوند یکی از سیاســت های وزارت 
تعاون را شفاف سازی در انتصاب مدیران عامل 
صندوق ها، شرکت ها و مدیران کل استان ها 
دانست و اظهار داشــت: این مسئولان باید از 
طریق فرایند مصاحبه انتخاب و تعیین شوند و 

با قدرت چانه  زنی نباشد.
وی ارائه طرح های جدید در حوزه اشتغال را 
یکی دیگر از برنامه های این مجموعه دانست و 
بیان کرد: رفاه اجتماعی و کاهش فقر و توجه 
ویژه به دهک های پایین، کاهش حوادث کار 
از جمله سیاســت ها مهم وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی است.
معاون امور حقوقی و مجلــس وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی کاهش زمان رســیدگی 
بــه پرونده های حــل اختلافــات کارگری 
و کارفرمایــی را از دیگــر برنامه هــا اعلام و 
خاطرنشان کرد: رساندن تعاونی ها به جایگاه 
واقعــی و توجه به رفــاه اجتماعــی مردم از 
سیاســت های مهم وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی است.
بازوند از تنظیم آیین نامه اشتغال زایی برنامه 
هفتم توســعه خبر داد و بیان کــرد: پس از 
تنظیم این آیین نامه و تصویب در هیئت دولت 
به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود. وی 
تعداد تعاونی های ثبت شده در کشور را ۲۰۰ 
هزار تعاونی اعلام و خاطرنشان کرد: بررسی ها 
نشان می دهد نیمی از شرکت های تعاونی ثبت 

شده، در استان ها فعال هستند.
معاون امور حقوقی و مجلس وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی بیمه شدگان کارگری تأمین 
اجتماعی را ۱۴ میلیون نفر اعلام و اضافه کرد: 
علاوه بر این، بخشــی دیگر از کارگران تحت 
پوشش بیمه قرار ندارند. بازوند با اشاره به اینکه 
اجرا طرح کالابرگ در دســتور کار قرار دارد 
خاطرنشان کرد: این مهم در معاونت اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در حال 
برنامه ریزی، طراحی و تنظیم آیین نامه است.

وی ادامــه داد: پــس از طراحــی و تنظیم 
آیین نامه، ان شــاءالله بعد از گذشت ۱۰۰ روز 
از فعالیت دولت چهاردهم، بتوانیم نحو اجرایی 
شــدن طرح کالابرگ ارائه دهیم. معاون امور 
حقوقــی و مجلس وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه کالابرگ ها تا یکی دو 
هفته دیگر آیین نامه آن تنظیم می شود گفت: 
این طرح در راســتای کمک به مردم از جمله 
اقشــار ضعیف، کم درآمد و دهک های پایین 

اجرایی می شود.

خبر
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معــاون بازرســی و حمایت از حقــوق مصرف 
کننــدگان اداره  کل صنعت، معــدن و تجارت 
فارس از اجرای طرح ویژه نظارتی شب یلدا و روز 

مادر خبر داد.
مهدی حسنی در نشست صمت فارس با اعلام 
این خبر گفت: با توجه به اینکه امسال شب یلدا و 
روز مادر تقریبا همزمان شده است بنابراین طرح 
نظارتی شب یلدا و روز مادر را با هم و با همکاری 
بازرسان اتاق اصناف، سازمان جهاد کشاورزی و 
بسیج اصناف اجرا می کنیم و اجرای این طرح از 
۱۵ آذرماه جاری آغاز و تا ســوم دی ماه ۱۴۰3 
ادامه دارد. وی تصریح کرد: صنوف هدف اجرای 
این طرح آجیل و خشکبار، قنادی، میوه و تره بار، 
عمده فروشان مواد غذایی، خرازان، پوشاک و گل 

فروشان است.
معــاون بازرســی و حمایت از حقــوق مصرف 
کننــدگان اداره  کل صنعت، معــدن و تجارت 
فارس اظهار کرد: تاکنــون در اجرای طرح ویژه 
نظارتی شــب یلدا، ۲۰3 میلیارد ریال تخلف از 

صنوف مشمول این طرح کشف شده است.
به گفته وی، از ابتدای اجرای این طرح تاکنون 
۸۱۷ بازرسی از صنوف یاد شده به عمل آمده که 
طی آن ۱۷۵ واحد متخلف شناسایی و برای آن ها 
پرونده تخلف به ارزش ۲۰3 میلیارد ریال تشکیل 
و برای طی مراحل قانونی به تعزیرات حکومتی 

ارسال شده است.
معاون بازرسی اداره کل صمت فارس افزود: پیش 
از آغاز اجرای طرح، جلسات لازم با اتحادیه های 
صنوف یاد شــده برگزار و قرار شد آن ها با اعضا 
خود اتمام حجت لازم را داشــته باشند از تمام 
صنوف و تولیدی های مرتبط تقاضا دارم با رعایت 
حال مشتریان نسبت به درج قیمت بر روی کالا، 
صدور فاکتور رسمی، رعایت درصدسود قانونی، 
ثبت اطلاعات در سامانه جامع انبارها و تجارت، 
خرید از مبادی تولید با هدف کاهش قیمت تمام 
شده و حذف واسطه ها اقدام کنند و بازرسان این 

موارد را کنترل خواهند کرد.
وی بیان کــرد: کلیه مراکز توزیــع و واحدهای 
صنفی ملزم به ارائه فاکتور خرید کالا به بازرسان 
هســتند و در صورت عــدم ارائــه ضمن ثبت 
تخلف نمونه کالا توســط کارشناســان معتمد 
کارشناســی و پیگیری خواهد شــد. حســنی 
یادآور شــد: رســیدگی به شــکایات مردمی، 
اجرای گشت های مشترک بازرسی و نظارت با 

حضور کارشناســان معتمد اتحادیه ها، روسای 
شــعب تعزیرات حکومتی فارس و کارشناسان 
اداره کل استاندارد اســتان و برگزاری نمایشگاه 
 عرضه مستقیم کالا از اولویت های اجرای طرح 

یاد شده، است.
معــاون بازرســی و حمایت از حقــوق مصرف 
کننــدگان اداره کل صنعت، معــدن و تجارت 
فارس بیان کرد: بــر پایه آمــار دریافتی از ۱۵ 
آذرماه تاکنون 9۴ گزارش مردمی توســط این 
اداره کل دریافت و رســیدگی شــده است. وی 
در پایان از مردم خواســت، در صورت مشاهده 
هر گونه تخلف مــوارد را از طریــق تلفن ۱۲۴ 
و یــا 3۲3۴۰۰۰۰ اطــلاع دهند تا در اســرع 
 وقت مورد بررســی بازرســان ایــن اداره کل 

قرار گیرد.
در همین رابطه رئیس اتاق اصناف مرکز استان 
مازندران از اجرای طرح ویژه نظارتی شــب یلدا 
در سطح بازار استان خبر داد و گفت: این طرح 
با هدف مقابله با قیمت های نامتعارف و آرامش 
بازار، از تاریخ ۲۴ آذر مــاه لغایت 3۰ آذر ماه در 

سطح صنوف پرتقاضا اجرا می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، 
تورج ایمانی افزود: با نزدیک شدن به شب یلدا 
و برگزاری آیین ها و رســم و رسومات این شب، 
پایش و نظارت مســتمر بازار باعث جلوگیری 
از افزایش کاذب قیمت ها می شــود و لذا طرح 
ویژه نظارتی شب یلدا با مشارکت بازرسان اتاق 
اصناف، اتحادیه های صنفی، تعزیرات حکومتی و 
سایر دستگاه های متولی برای برقراری آرامش در 
بازار و مقابله با هرگونه تخلفات صنفی جهت رفاه 

حال مردم اجرا می شود.
به گفته وی با توجه به اینکــه در نظام عرضه و 
تقاضا عموما با افزایش تقاضا، قیمت کالاها نیز 
افزایش پیدا می کند، لذا بــه جهت جلوگیری 
از افزایش نامتعارف قیمت انواع مایحتاج شــب 
یلدا، به ویژه اقلامی همچون آجیل و خشکبار، 
شیرینی ، میوه، شــکلات که متقاضی بیشتری 
دارند، طرح نظارتی بر بــازار در این ایام افزایش 
پیدا می کند. ایمانی تأکید کــرد: در این طرح، 
روســای شــعب تعزیرات حکومتی بــه همراه 
بازرسان دستگاه های نظارتی در قالب گشت های 
مشــترک نظارت بر بازار شــب یلــدا، حضور 
 خواهند داشــت و با متخلفان برخــورد قانونی 

خواهد شد. 

معــاون اول رئیــس جمهور بــا تأکید بــر این که 
»بهره گیری از توان شرکت های دانش بنیان و انتقال 
فناوری های نوین و روز دنیا در اجرای طرح ها، اولویت 
و راهبرد دولت چهاردهم است«، گفت: پیش از الزام 
قانونی پیوســت فناوری در اجرای طرح ها باید باور 
و فرهنگ بهره گیری از توان ســاخت داخلی اقلام 
پرکاربرد فناورانه و حمایت از شرکت های دانش بنیان 

در کشور نهادینه شود.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در نهمین جلسه 
شورای اقتصاد در سال ۱۴۰3 با تأکید بر اینکه وزرای 
دولت چهاردهم در بهره گیری از توان شرکت های 
دانش بنیان پیشتاز هستند، خاطرنشان کرد: قطع 
وابستگی کشور به فناوری های سایر کشورها تنها 
با کمک استفاده از شرکت های دانش بنیان و مراکز 
علمی و پژوهشی امکان پذیر است و تجربه سالیان 
گذشته نشان داده است این شرکت ها در همه زمینه 

ها درخشیده اند.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: هزینه های عدم 
بهره گیری از فناوری های روز جهان و تکیه بر توان 
علمی داخلی با وجود جوانان نخبه و تحصیل کرده 
ایرانی در اقتصاد کشور طی سالیان گذشته مشهود  
است و پیوست فناوری در تمامی طرح ها علاوه بر الزام 
قانونی یک نیاز اساسی و مبرم کشور است تا زمینه 

رشد این شرکت های دانش بنیان نیز فراهم شود.
عارف با اشــاره به اجرای هرچه سریع تر طرح های 
وزارت نفت در میادین مشترک نفتی با توجه به تأثیر 
اساسی آن در اقتصاد و درآمدهای کشور و با بیان اینکه 
توسعه میادین مشترک نفتی راهبرد دولت چهاردهم 
است گفت: در دولت چهاردهم به دنبال عددسازی 
و ارایه آمار صرف نیســتیم و می خواهیم به دور از 
شعارزدگی عمل کنیم و خوشبختانه وزرای دولت در 

هماهنگی و همکاری کامل با یکدیگر هستند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین به اجرای طرح 
های بهبود و افزایش تولید میادین مشترک آذر در 
ایلام و میدان نفتی مسجدسلیمان اشاره و تصریح 
کرد: مردم مسجد سلیمان حق بزرگی به گردن کشور 
دارند و همچنین مردم غیور ایلام در هشت سال دفاع 
مقدس دفاع جانانه ای در برابر دشمنان بعثی کشور 
داشتند و وظیفه دولت است تا در اجرای طرح های 
بزرگ نفتی توجه ویژه ای به توسعه زیرساخت ها به 
ویژه جاده ها و خدمات عمومی مردمان این منطقه 

داشته باشد.
همچنین در این جلسه که رئیس سازمان برنامه و 
بودجه، سخنگوی دولت، معاون علمی و فناوری و 

اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، دبیر هیأت دولت، 
وزرای نفــت و جهاد کشــاورزی و رئیس کل بانک 
مرکزی حضور داشتند، ســه طرح توسعه میادین 
نفتی آزادگان، آذر و مسجدسلیمان با سرمایه گذاری 
مستقیم ۱۲ میلیارد دلاری و تعیین محل تأمین این 
ســرمایه گذاری به تصویب رسید که این قراردادها 
بلندمدت بــوده و در طول زمان قــرارداد مجموعاً 
درآمدی در حدود ۱۴۰ میلیارد دلار برای دولت ایجاد 
خواهد کرد و در اجرای این طرح ها استفاده از ظرفیت 

شرکت های داخلی و دانش بنیان دیده شده است.
لازم به ذکر است که طرح »توسعه، بهبود بازیافت، 
افزایش تولید و انجام عملیــات بهره برداری میدان 
مشترک نفتی آزادگان« با پیشــنهاد وزارت نفت و 
بعنوان بزرگترین پروژه های نفتی کشــور با هدف 
تولید برآوردی تجمعی اضافی حــدود هزار و ۷۶۵ 
میلیون بشکه طی سه سال به تصویب اعضای شورای 

اقتصاد رسید.
همچنین طرح »بهبود بازیافــت، افزایش تولید و 
انجام عملیات بهره برداری میدان مشــترک نفتی 
آذر« با ســرمایه گذاری یک میلیارد دلاری و اضافه 
شدن ۱۷۷ میلیون بشکه تولید نفت در طی ۲۰ سال 
قرارداد به ظرفیت تولید نفت کشــور دستور دیگر 
جلسه بود که به تصویب اعضا رســید. در ادامه این 
جلسه که به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار 
شد، طرح »توسعه و بهره برداری یال شمالی میدان 
نفتی مسجد سلیمان« با سرمایه گذاری ۲۵۷ میلیون 
دلاری و هدفگذاری افزایش تولید ۲۱ میلیون بشکه 

نفت طی ۲۰ سال قرارداد مصوب شد.
اصلاح مصوبه مورخ ۱۴/۰۸/۱۴۰3 شورای اقتصاد در 
خصوص تعدیل نرخ عوارض آزادراهی دولتی کشور از 
دیگر مصوبات این جلسه بود که با رویکرد عدالت در 
دریافت عوارض آزادراهی بر اساس میزان پیمایش به 
تصویب اعضا رسید و در این راستا پرداخت عوارض 
آزادراهی بر اساس میزان پیمایش در آزادراه محاسبه 
خواهد شــد و همچنین کاربران دایمی و شخصی 
آزادراه و کاربران عمومی بر اساس میزان تردد در ماه 

مشمول تخفیف خواهند شد.
در راســتای این مصوبه و با هدف کاهش تصادفات 
و تلفات ناشــی از تلفات جاده ای مقرر شد از طریق 
هوشمندسازی ســامانه ها و فناوری ها، دیجیتال 
ســازی ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
بخشی از منابع حاصل از افزایش عوارض آزادراهی به 
منظور توسعه فناوری و سامانه ای با اولویت استفاده 
از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان صرف شود.

نتیجه بی تدبیری های دولت با بی برقی باعث شده اســت, که کارگران با 
مشکلات زیادی روبرو شوند. اولین مشکل تهدید امنیت شغلی کارگران و 
مرخصی اجباری از سوی برخی کارفرمایان است. به گزارش تسنیم، قطعی 
مکرر برق باعث شده که روند تولید صنایع با مشکلات فراوانی روبه رو شود. 
این قطعی ها با کاهش تولید، منجر به کاهش درآمد صنایع و گران تر شدن 
محصولات شده است. از سوی دیگر، این قطعی ها تأمین دستمزد کارگران را 

با مشکل مواجه ساخته است. 
به طور کلی نکته مغفول در بحران ناترازی انرژی به بحث تورم کالایی و تأمین 
نشدن دســتمزد کارگران بازمی گردد. در راستای بروز مشکلات متعدد در 
راستای قطعی برق, نه تنها خود صنایع، بلکه ارسال سفارشات و قیمت کالاهای 
این صنایع نیز به دنبال دشوارتر شدن روند تولید، افزایش پیدا کرده است. از 
سوی دیگر، کاهش درآمد صنایع، مشکل تامین دستمزد کارگران و تعدیل 

نیرو را به دنبال دارد.
بر اساس این گزارش چالش های صاحبان صنایع در نبود برق بسیار زیاد است. 
به طور مثال حمید باقریان، رئیس هیأت مدیره یک شرکت فولاد در شهرک 

صنعتی چندی قبل گفته است:در این کارخانه حدود ۱۰۰نفر نیرو در سه شیفت 
مشغول به فعالیت هستند. کمبود برق در تابستان و کمبود گاز در زمستان از 
مشکلات مربوط به تامین انرژی صنعت فولاد است و به دلیل کمبود برق با نیمی 
از ظرفیت موجود و در روزهایی از هفته  به دلیل نبود برق کل مجموعه تعطیل 
می شود.  وی  ادامه داد: هزینه های ســربار ماهانه، دستمزد کارگران، بیمه و 
مالیات به صورت کامل حساب می شود، ولی ما مجبور به استفاده از ۵۰درصد 
ظرفیت خود هستیم که باعث بروز خسارتی هنگفت به تولیدکننده می شود. 
مشکل ناترازی برق، ملی است و سهم شهرک های صنعتی در برخی از مواقع دو 

روز در هفته است که می تواند آسیب زیادی به تولید بزند.
در برخی موارد کارگران گلایه دارند که با قطعی برق حقوق ما هم محاسبه 
نشده است و تکلیف چیست؟ نیما پرتوی کارشناس ارشد روابط کار در پاسخ 
به این سوال گفت:  اولا در اثنای قرارداد کار موقت و قرارداد دائمی پرداخت 
مزد در همه ایام تکلیف کارفرماست مگر اینکه قطع رابطه کاری اتفاق افتاده 
باشد. ثانیا نبود برق و مواد اولیه و … ارتباطی به کارگر ندارد زیرا تهیه و تجهیز 
کارگاه از مسئولیت های کارفرما می باشد و قطعی برق نیز قابل پیش بینی 

بوده و جزء حوادث غیر قابل پیش بینی مقرر در ماده 3۰قانون کار نمی باشد. 
ثالثا تعطیلی کارگاه به علت نبود برق مصداق بند الف ماده ۶۰قانون کار و قابل 
پیش بینی می باشد لذا با شرط پرداخت فوق العاده های تعیین شده در قانون 
کار از سوی کارفرما مطابقت دارد. رابعا مطابق ماده ۶9قانون کار تاریخ استفاده 
از مرخصی توافقی می باشد و الزام کارگران به استفاده از ایام مرخصی خود در 
زمان قطعی برق وجاهت قانونی ندارد.  فتح الله بیات،رئیس اتحادیه کارگران 
قراردادی و پیمانی درباره مشکلات کارگران با قطع برق می گوید:کارگران 
کارگاه های کوچک قراردادموقت هستند  یا قرارداد بسیاری از آن ها سفید امضا 
است بنابراین از لحاظ امنیت شغلی وضعیت خوبی ندارند؛ در شرایطی که برق 

قطع می شود, امنیت شغلی بیش از بیش تهدید می شود.
وی ادامه داد: ببینید در همه ی بخش های تولید چه کارخانه های بزرگ و چه 
کارگاه های کوچک، قطعی برق آنهم به این شکل می تواند آسیبهای جدی وارد 
کند. در چنین شرایطی به خصوص وقتی کارفرمایان کارگاه های کوچک ضرر 
می بینند، معمولاً دست به تعدیل نیرو می زنند و این منجر به بیکاری عده ی 

بسیاری از کارگران می شود. 

مردم گران فروشی ها را اطلاع دهند

نظارت ویژه بر بازار شب یلدا
معاون اول رئیس جمهوری:

راهبرد دولت، توسعه میادین مشترک نفتی است

قطع برق؛ به مشکلات کارگران اضافه کرد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتــی از توزیع 
بی ســابقه ۱۵۳ میلیون لیتر نفت گاز در روز بــا کاهش دمای بیش 
از ۱۸ اســتان در سراسر کشــور به زیر صفر درجه سانتی گراد خبر 
 داد و گفت: در یــک روز بیــش از ۳۲۰ میلیون لیتر فــرآورده در 

کشور توزیع شد.
به گزارش تســنیم، کرامت ویس کرمی، مدیرعامل شــرکت ملی 
پخش فرآورده هــای نفتی اظهار کــرد: روز شــنبه ۱۵۳ میلیون 
لیتر نفت گاز در کشــور توزیع شــده که از این مقــدار بیش از ۵۲ 
میلیــون لیتر آن بــه نیروگاه های کشــور و مابقی بــه بخش های 
 حمل ونقــل، کشــاورزی، صمــت و راه و شهرســازی اختصاص

 یافته است.
وی تصریــح کــرد: آذر امســال به طــور میانگین روزانــه حدود 
۱۲۳ میلیــون لیتر بنزیــن در بخــش حمل ونقل کشــور توزیع 

شــده که با احتســاب دیگــر فرآورده هــای توزیعی در کشــور 
ازجملــه نفت ســفید روســتایی، ســوخت هواپیمــا، گاز مایع و 
 نفت کوره ایــن مقــدار به مجمــوع روزانــه ۳۲۰ میلیــون لیتر 

رسیده است.
مدیرعامــل شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی با اشــاره 
به حجــم عملیات گســترده توزیــع روزانه این حجم بی ســابقه 
فرآورده در کشــور گفــت: همــکاران من به صورت شــبانه روزی 
در مبــادی توزیــع و تولیــد در تــاش هســتند عملیــات 
 سوخت رســانی به بخش های مختلف صنعتــی و خانگی لحظه ای

 متوقف نشود.
ویس کرمی از هموطنان، مسئولان و نخبگان خواست با پیوستن به 
»پویش ۲ درجه کمتر« مدیریت بهینه ســوخت در شرایط فعلی را 

در اولویت قرار دهند.

وی همچنین از ثبت رقم بی ســابقه توزیع و تحویــل بیش از 74 
میلیون لیتر ســوخت مایع نیروگاهی در روزهای گذشته خبر داد 
و گفت: این مقدار به صــورت میانگین در آذر حــدود 7۱ میلیون 
 لیتر بوده که در مقایســه با آذر پارســال )۱4۰۲( ۲7 درصد رشد 

یافته است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی ایــران یکی از 
دلایل افت ذخایر ســوخت نیروگاهــی را اجازه اســتفاده نکردن 
از مــازوت در فاصله ماه های خــرداد تا مهر ســال ۱4۰۳ و به تبع 
آن برداشــت نفت گاز بیشــتر از ذخایر اعام کرد و گفــت: این در 
حالی اســت که اگر روزانــه ۱۰ میلیون لیتر نفت کوره بیشــتر در 
نیروگاه های کشور در این مدت مصرف می شد، سطح ذخایر نفت گاز 
 نیروگاهی کشور به منظور مصرف در زمستان حدود ۱.۵ میلیارد لیتر

 افزایش می یافت.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: الان اتفاقی که می افتد این است که نرخ 
بازار آزاد نمی ایستد و نرخ توافقی هم به دنبال نرخ بازار ازاد است. بنابراین در 
این شرایط، وقت مناسبی برای یکسان سازی نرخ ارز و تک نرخی شدن نیست.

وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا درباره سیاست های جدید ارزی کشور 
و حذف ارز نیمایی و راه اندازی بازار توافقی و تجاری در راستای اجرای سیاست 
تک نرخی کردن ارز اظهار داشــت: در حال حاضر شرایط اقتصادی کشور به 
هیچ عنوان برای اجرای سیاست یکسان سازی نرخ ارز مساعد نیست و کسانی 
که شعار یکسان سازی نرخ ارز را می دهند باید به تجربه سال 7۲ مراجعه کنند.
وی تاکید کرد: در اقتصاد امروز کشورمان شرایط یکسان سازی نرخ ارز فراهم 
نیست و به طور قطع حرکت به این سمت با یک شکست مواجه خواهد شد. این 
کارشناس با بیان اینکه اقتصاد ایران محل آزمون و خطا برای مدیران نیست و 
نباید باشد و مدیران باید سیاست های قابل دفاع اتخاذ کنند، اقتصادی ادامه 
داد: موضوع دیگر این است که بانک مرکزی در سه سال گذشته موضوع مهم 
ارزی کشور را در آزمون و خطا قرار داده است و سیاست  بانک مرکزی درباره ارز 

سیاست آزمون و خطایی بوده که این بسیار نگران کننده است.
در طول سه الی چهار سال گذشته در بانک مرکزی سیاست های متعددی برای 
بخش ارز کشور به اجرا رسیده  که پایبند به آن سیاست ها هم نبود و نیست. در 
دوره ای سیاست تثبیت ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ هزار تومان مطرح شد، در دوره ای 
سامانه نیما راه اندازی شد و در دوره ای هم مرکز مبادله ارز و طا به راه افتاد و 
امروز هم بازار توافقی را مطرح کرده اند. دیدیم که به این سازو کار و مراکز هم 
پایبند نبوده و عمر این مراکز و سامانه های ارزی به بیشتر از یکسال نمی رسد 

و دوام نمی آورند و این بسیار نگران کننده است.
شقاقی شهری گفت: با کلیات بازار توافقی موافق هستم و هیچ مخالفتی با مرکز 
توافقی ارز ندارم چراکه عما بازار توافقی می تواند رانت بزرگ ارزی در کشور 
را از بین ببرد و واردات را کنترل و عطش واردات را مهار کند، اجازه نمی دهد 
که جیب یکسری اقلیت پر شــود و این موضوعات از مزایای نرخ توافقی ارز 

محسوب می شوند.
وی افزود:  اما ایراد کار این اســت که نرخ توافقی دنباله رو بازار آزاد است. نرخ 
ارز توافقی پیرو و دنباله رو نرخ ارز بازار آزاد خواهد بود و متاسفانه دولتمردان 
هم بازار آزاد ارز را به گردن نمی گیرند و مدعی هستند که بازار آزاد ارتباطی 
به دولت ندارد و این بسیار خطرناک اســت. اینکه اعام شد که نرخ بازار آزاد 
تلگرامی و غیر واقعی اســت و ارتباطی به دولت ندارد و مردم به نرخ بازار آزاد 

توجه نداشته باشند، جمات بسیار عجیبی بودند چراکه دقیقا زندگی مردم 
با همین نرخ بازار آزاد در نوسان اســت و امروز هم نرخ دلار در بازار آزاد از 74 
هزار تومان عبور کرده  اســت. مردم برای عامت گیری تنها نرخ بازار آزاد را 
ماک قرار می دهند از این رو نرخ ارز در بازار و مرکز و ســامانه دیگری به این 

حد اهمیت ندارد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد:  فعالان اقتصادی و مردم برای عامت گیری 
بازار توافقی را مد نظر قرار نمی دهند شاید در ابتدای کار بازار توافقی کشف نرخ 
آن اطاع رسانی شود اما پس از دو هفته دیگر قیمت ارز در بازار توافقی برای 
مردم اهمیتی نخواهد داشت همانطور که عموم مردم به دنبال نرخ نیما نبودند 
و همچنان هم از این پس به دنبال نرخ بــازار آزاد خواهند بود. آن نرخی که 
سیگنال صادر و انتظارات تورمی و نرخ کالا و خدمات را با خود همراه می کند و 
سایر نرخ ها همه دنباله رو آن هستند، نرخ بازار آزاد است. با این حال حتی یک 

مسئول هم نرخ بازار آزاد را نمی پذیرد.
وی با تاکید بر اینکه اگر نتوانیم نرخ بازار آزاد را مدیریت کنیم، تمام نرخ ها با 
نرخ بازار آزاد حرکت خواهند کرد، گفت: دولت باید برای ثبان نرخ ارز در بازار 
آزاد برنامه داشته باشد و افق روشــن و برنامه مشخصی را در این حوزه اعام 
و الزامات اجرای این برنامه ها مانند کنترل حســاب سرمایه، حکمرانی ریال، 
شفافیت گردش پول در اقتصاد، مهار سختگیرانه قاچاق کالا، نظارت هوشمند 
بر مصارف ارزی کشور، نظارت هوشمند بر توزیع کالا در اقتصاد ایران، مدیریت 

واردات رسمی و کاهش کسری تجارت های غیرنفتی را فراهم کند.
شقاقی شهری افزود: در طول سال های گذشته شاهد سرنوشت بدی در اقتصاد 
ایران بودیم که نمونه آن چای دبش است که پرونده آن در قوه قضاییه باز مانده 
و پرونده های نظیر چای دبش بسیار بود که نشان دهده این است که نظارتی بر 
مصرف ارز کشور وجود ندارد. منابع ارز محدود و ارزشمندی در اختیار داشتیم 

که بخش عمده آن به دلیل موارد بی جا هدر دادیم.
وی با بیان اینکه قطعا بازار توافقی ارز بهتر از ســامانه نیما اســت اما موضوع 
مهمتر بازار آزاد ارز اســت که اگر مدیریت نشود نرخ دلار در این بازار افزایش 
پیدا می کند و به ناچار و تدریج نرخ سایر بازارها هم با آن حرکت خواهند کرد، 
اظهار داشت: اگر این الزامات رعایت نشود، بازار آزاد کنترل نخواهد شد که یکی 
از مهمترین این الزامات کنترل تورم است که آن هم به برنامه ریزی جامع نیاز 
دارد اما الان از سوی دولت نه برنامه ای مشخص برای کنترل تورم و نه برنامه ای 
برای تثبیت بازار ارز اعام نشده  و راه اندازی بازار توافقی بدون این الزامات بسیار 

خطرناک است. وی با اشاره به حجم بازار آزاد گفت: باید توجه داشت بیش از ۳۰ 
درصد عرضه و تقاضای ارزی کشور در بازار آزاد انجام می شود. در ایران بیش 
از ۲۵ میلیارد دلار قاچاق کالا وجود دارد به طور قطع قاچاق کننده این میزان 
ارز را از بازار توافقی تامین نمی کند و به سمت بازار آزاد می رود. یا مردمی برای 
حفظ ارزش پول خود نسبت به خرید دلار اقدام می کنند،  قطعا برای تامین ارز 
مورد نیاز خود به بازار توافقی مراجعه نمی کنند و ارز مورد نیاز خود را از بازار 
آزاد می خرند. یا در بحث فرار سرمایه که عدد آن هم کم نیست ارز مورد نیاز از 

بازار آزاد تامین می شود.
این کارشــناس اقتصادی افزود: به طور کلی در هرگونه اقتصاد زیرزمینی در 
بازار آزاد اتفاق می افتد و به همین دلیل اســت که بیش از ۳۰ درصد عرضه و 
تقاضای ارزی کشور بر عهده بازار آزاد است. حال اگر این بازار آزاد کوچک بود، 

این میزان نگرانی ایجاد نمی شد.
شقاقی شــهری تاکیــد کرد:  اگــر الزامــات گفته شــده رعایت و بــه اجرا 
می رســید، التهابات بــازار آزاد کاهش پیدا می کــرد و نرخ بــازار توافقی و 
بازار آزاد به تدریج نزدیک بهم می شــدند و همان سیاســت یکسان سازی 
نرخ ارز محقق می شــد اما الان اتفاقی که می افتد این اســت کــه نرخ بازار 
آزاد نمی ایســتد و حرکت می کند و نرخ توافقی هم به دنبال نــرخ بازار ازاد 
 می دود. بنابراین در این شرایط، وقت مناســبی برای یکسان سازی نرخ ارز و

 تک نرخی شدن نیست.
وی گفت:  در شرایطی که نرخ بازار آزاد افزایش پیدا می کند و به دنبال آن نرخ 
بازار توافقی هم افزایش پیدا می کند در واقع وارد یک لوپ تورم دلار می شویم و 
این یک چرخه شومی است که ما را گرفتار خود می کند، بنابراین این سیاست 
جدید ارزی بسیار نگران کننده است. هم سیاست ارزی دولت گذشته ایراداتی 

داشت و هم سیاست ارزی دولت فعلی ایراداتی دارد.
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: قرار بود سامانه نیما هم دستوری نباشد 
اما به صورت دستوری اداره شــد و از حالت بازار خارج و به نابازار تبدیل شد. 
مفهوم بازار در اقتصاد این است که دخالتی در آن صورت نگیرد. سیاست بازار 
توافقی این است که در آن دخالتی نشود و حالتی شبیه به بازار آزاد را داشته 
باشــد اما غافل از اینکه در اقتصاد ایران حجم قاچــاق،  پنهانکاری و اقتصاد 
غیررسمی بسیار زیاد است و به همین دلیل بازار آزاد از حرکت نخواهد ایستاد 
و عامت دهنده به کل اقتصاد ایران و راهبر ارز کشور بازار آزاد است، اتفاقا بازار 

دورغین نیست و کاما واقعی و مردم آن را می پذیرند.     

رکورد توزیع روزانه فرآورده های نفتی شکست

وقت مناسبی برای تک نرخی شدن ارز نیست
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نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران اماک تهران از 
رشد ۲۰ درصدی سهم مسکن در سبد خانوار ها 
طی ۲۰ سال گذشــته خبر داد. داود بیگی نژاد 
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران اماک تهران 
در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران با بیان اینکه 
آمارها نشان می دهند که سهم هزینه های مسکن 
در سبد خانوارهای تهرانی به طور مداوم در حال 
افزایش است گفت: سهم مسکن در سبد خانوارها 
از ۳۵.۵ درصد در سال ۱۳۸۰ به ۵۵.۸ درصد در 

سال ۱4۰۲ رسیده است.
وی ادامه داد: این افزایش قابل توجه، زنگ خطر 
را برای رفاه اقتصادی خانواده ها به صدا درآورده 
و نیاز به توجه و اقدامات جدی در حوزه مسکن را 

بیش از پیش نشان می دهد.
بیگی نژاد با بیان اینکه برای درک بهتر پیامدهای 
بالا بودن هزینه های مسکن در ایران، مقایسه ای 
با ۵۲ کشــور مختلف انجام شده است گفت: در 

حالی که سهم مسکن از هزینه های خانوارهای 
شــهری ایرانی بــه ۳۸.۱ درصد می رســد، در 
کشــورهای OECD این رقم به طــور میانگین 
حدود ۲۳ درصد، در کشــورهای اتحادیه اروپا 

۲۳.۹ درصد و در حوزه یورو ۲۳.۶ درصد است.
بیگی نژاد یاد آور شد:این آمار نشان می دهد که 
هزینه های مسکن در ایران به طور قابل توجهی 
بالاتر از میانگین جهانی است و این امر می تواند 
به افزایش فشار اقتصادی بر روی خانوارها منجر 

شود.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران اماک تهران 
با بیان اینکه دولت باید تدابیر لازم برای افزایش 
تولید مســکن را در دســتور کار خود قرار دهد 
گفت: تمهیدات لازم برای کنترل قیمت  مسکن 
تنها از طریق افزایش تولید امکان پذیر است که 
امیدواریم هرچه ســریعتر بــه مرحله اجرایی و 

عملیاتی شدن خود برسد.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکــی، گفــت: مــردم از خریــد طا از 
شــبکه های اجتماعی یا ســکو های غیررسمی 

خودداری کنند.
علیرضــا جاویــد عربشــاهی مدیــرکل دفتر 
برنامه ریزی، پایش و مطالعــات راهبردی مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکــی از اقدامات مؤثر 
این مرکز بــرای افزایش امنیت و شــفافیت در 
بــازار خریدوفروش طــای آنایــن خبر داد 
و گفــت: طای خریداری شــده توســط مردم 
ازاین پس به جای نگهداری در محل فروشــنده، 
در بانک هــا ذخیره می شــود و پدیــده خالی 
فروشــی به طور کامل ممنوع شــده اســت و 
نظارت مداوم بر عملکرد ســکو ها در دستور کار 
 قرار دارد تا بــا هرگونه تخلــف، برخورد جدی 

صورت گیرد.
وی در ادامه به معیار های ارزیابی سکو های فروش 
طا اشاره کرد و افزود: برای اطمینان از عملکرد 
صحیح و شفاف سکوها، شاخص های مشخصی 
تعریف شده است که شامل مواردی نظیر امنیت 
بســتر الکترونیکی انجام معامله، ارسال گزارش 
منظم از فروش و تحویل، میزان تعهد ســکو ها 
به قوانین، ثبت اطاعات معامات در ســامانه 
جامع تجارت، ارائه اسناد رســمی تأمین طا، 
وضعیت تخلفات و شکایات ثبت شده در سامانه 

اینماد است.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات 
راهبردی مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی، 
تصریح کرد: این معیار هــا تضمین می کنند که 
سکو های فروش طا اســتاندارد های لازم را از 
نظر فنی، قانونی و اخاقی رعایت کنند و اعتماد 
مصرف کنندگان را جلب نمایند. وی با اشــاره 
به نظارت دقیق این مرکز بر عملکرد ســکو های 
فروش طا اظهــار کرد: تاکنون هفت جلســه 
در کمیته ویژه اقدام مشــترک طــا با حضور 
نمایندگان دستگاه های نظارتی و اجرایی برگزار 

شده است.

جاویدعربشــاهی در گفت و گو بــا رادیو گفت: 
هدف این جلســات، بررســی دقیــق فعالیت 
کســب وکار های فعال در این حــوزه و برخورد 
قاطع بــا تخلفــات بوده اســت. وی با اشــاره 
به حمایــت از کســب و کارها، تصریــح کرد: 
درعین حــال، از کســب وکار های شــفاف و 
قانونمند حمایــت کامل به عمل آمده اســت تا 
 بتوانند در فضایــی امن و قانونمنــد به فعالیت 

خود ادامه دهند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات 
راهبردی مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی 
در ادامــه از برنامه هــای آینده مرکز توســعه 
تجــارت الکترونیکی خبــر داد و گفت: مرحله 
دوم امن ســازی ســکو های فــروش طــا 
 بــا تمرکز بــر امنیــت ســایبری در دســتور 

کار قرار دارد.
وی در ادامه، افزود: این مرحله شــامل تقویت 
زیرساخت های دیجیتال سکو ها و حفاظت کامل 
از اطاعات کاربران بــوده و هدف ما اطمینان از 
امنیت کامل معامات و داده هــای کاربران در 
فضای مجازی اســت. جاویدعربشاهی با تاکید 
بر لــزوم خرید طــا در فضای مجــازی تنها از 
سکو های دارای اینماد، گفت: مردم از خرید طا 
از شــبکه های اجتماعی یا سکو های غیررسمی 
که می تواند سرمایه را به خطر بیندازد خودداری 
کنند. وی خاطر نشان کرد: تمامی اقدامات مرکز 
توسعه تجارت الکترونیکی، از ممنوعیت خالی 
فروشی گرفته تا الزام ســکو ها به ذخیره سازی 
طــا در بانک ها و حفاظت از امنیت ســایبری، 
 باهدف ایجــاد بــازاری امن و شــفاف صورت 

گرفته است.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات 
راهبردی مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی 
در پایان، گفت: امیدواریم بــا همکاری مردم و 
کســب وکارها، بازار خریدوفروش طای آناین 
به سمت اعتمادسازی بیشــتر و رونق اقتصادی 

حرکت کند.

عضــو کمیســیون برنامه 
و بودجــه مجلس شــورای 
اســامی با بیان "هم اکنون 
تعداد محدودی شرکت مجوز 
واردات خودرو دارند."، گفت: 
حتی اگر تعرفه ها تغییر کنند، اگــر مجوزها به صورت 

غیررقابتی توزیع شوند، تأثیری در بازار نخواهند داشت.
جعفر قادری در گفتگو با تســنیم، با اشــاره به مصوبه 
مجلس شورای اسامی در خصوص واردات خودرو در 
ســال ۱4۰4 گفت:  در ارتباط با مصوبه واردات خودرو، 
یکی از اصول کلیدی این است که مجوز واردات باید بر 
اساس رعایت شرایط رقابتی ارائه شود، این موضوع تأثیر 
تعیین کننده ای بر حقوق ورودی ندارد؛ چه این حقوق 
معادل ۱۰۰ درصد باشــد، چه ۸۰ درصد، ۶۰ درصد، یا 
حتی صفر، دلیل این امر این است که در شرایط رقابتی، 
متقاضیان واردات خودرو بر اساس پیشنهاد قیمتی خود 
برای دریافت مجوز عمل می کننــد، به عبارتی، هرچه 
درصد حقوق ورودی کاهش یابد، افراد مبالغ بیشتری را 
برای خرید مجوز پیشنهاد می دهند تا سهم بیشتری از 

این بازار رقابتی را به دست آورند.
وی گفت: کاهش حقوق ورودی ممکن است به صورت 

سطحی این برداشت را ایجاد کند که این سیاست به نفع 
ایرانیان مقیم خارج از کشور است؛ چرا که آن ها از شرایط 
رقابتی مستثنی هستند. طبق قوانین جاری، هر شخص 
با کد ملی می تواند تنها یک خودرو وارد کند، اگر تعداد 
متقاضیان محدود باشد، کاهش حقوق ورودی به نفع آنان 
تمام می شود، اما در صورتی که تعداد تقاضا افزایش یابد، 
سازوکارهایی برای تعیین اولویت متقاضیان )مانند سابقه 
حضور در کشور یا امتیازات دیگر( در نظر گرفته می شود.
به گفته ایــن نماینده مجلــس، یکــی از نگرانی های 
مطرح شده در کمیســیون مربوطه این بود که فروش 
مجوزهــای واردات به صورت مزایده ای ممکن اســت 
تأثیرات نامطلوبی داشته باشــد. در زمان حاضر، تعداد 
محدودی از افراد )۱۰ تــا ۲۰ نفر( مجوز واردات خودرو 
را در اختیار دارند که به شکلی انحصاری به این فعالیت 
می پردازند، این نگرانی وجــود دارد که چنین رویه ای، 
رقابت آزاد را محدود کند و به تمرکز مجوزها در دست 

گروه های خاص منجر شود.

بررسی چالش های بازار خودرو: از قیمت گذاری تا 
سیاست های وارداتی

قادری تأکید کــرد: بازار خودرو در ایران با مشــکات 
متعددی روبه رو است، یکی از این مشکات، عدم فروش 
خودرو به قیمت تمام شده و عدم بسنده کردن به سود 

معقول اســت. وی افزود: به عوض، قیمت ها به صورت 
غیرمنطقی افزایش می یابد و این موضوع مستقیماً بر 
مصرف کنندگان تأثیر منفی می گذارد. برای نظارت بر این 

وضعیت، دو رویکرد اصلی پیشنهاد شده است؛
تخصیص ارز بیشــتر برای واردات خودروهای خارجی 
می تواند یکی از راهکارهای کنترل بازار باشد. این واردات 
می تواند شامل خودروهای کامل یا قطعات خودرو برای 
مونتاژ در داخل کشور باشد. با افزایش عرضه از سه منبع 
زیر، می توان تعادل بیشتری در بازار ایجاد کرد: عرضه 
خودروهای وارداتی. عرضه خودروهای مونتاژی با قطعات 
وارداتی. تولید داخلی خودرو. افزایش این سه منبع همراه 

با سیاست های مکمل می تواند قیمت ها را تعدیل کند.
افرادی که توانایی مالی بالاتری دارند، معمولاً خودروهای 
بیشــتری خریداری می کنند و از ســهمیه بنزین نیز 
بهره بــرداری می کنند. بــرای مقابله با ایــن موضوع، 
پیشنهاداتی مطرح شده است، از جمله: تخصیص کارت 
ســوخت به تعداد محدود برای هر فــرد. وضع مالیات  
برای کسانی که تعداد زیادی خودرو در اختیار دارند یا 

خودروهای گران قیمت را احتکار می کنند.
به عنــوان مثال، بــرای افــرادی که مجمــوع ارزش 
خودروهایشــان از یک مقدار مشخص )مثاً 7 میلیارد 
تومان( بیشتر باشد، مالیات کانی در نظر گرفته شود. 
به گفته این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، 

تعرفه های وارداتی به تنهایی نمی توانند بازار خودرو را 
ســاماندهی کنند، دلیل اصلی، نحوه توزیع مجوزهای 
وارداتی است، حتی اگر تعرفه ها تغییر کنند، اگر مجوزها 
به صورت غیررقابتی توزیع شوند، تأثیری در بازار نخواهند 
داشت، در این مورد، در کمیسیون تلفیق این بحث مطرح 

شد که باید شرایط رقابتی واقعی ایجاد شود.
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

مجوزها به صورت رقابتی توزیع شوند

ورود مجلس برای لغو انحصار واردات خودرو 
کنترل قیمت  مسکن با افزایش تولید امکان پذیر است

رشد سهم مسکن در سبد خانوارها

توصیه برای خرید امن طلا در فضای مجازی

تاثیر واردات خودرو در بازار
بابک صدرایی، کارشناس خودرو

دولت چهاردهم باید در زمینه واردات خودرو رویه ای 
متفاوت از دولت قبل را در پیش بگیرد زیرا واردات 
بی نظم و بی هدف خودروی خارجی مانند گذشته 
فایده ای برای بازار نخواهد داشــت. بیشتر از آنکه 
تعرفه واردات خودرو بر بازار تأثیر گذار باشــد، این 
تعداد واردات خودروســت که می تواند بر بازار تأثیر 
داشته باشــد. به طور مثال اگر تعرفه واردات خودرو 
۱۰۰ درصد باشــد ولی ۵۰ هزار خودرو وارد شود به 
نسبت زمانی که تعرفه ۱۰ درصد باشد ولی ۵۰۰۰ 
خودرو وارد شود، تأثیر بیشتری دارد. از سوی دیگر 
ایجاد رقابت از مسیر تنوع بخشی به سبد محصولاتی 
خودروهای موجود در بــازار می تواند زمینه را برای 
تحریک بخشــی از تقاضای خاموش در بازار خودرو 

فراهم کند.
با توجه به اینکه تولید و عرضه ســالانه یک میلیون 
و چهارصد تا یک میلیــون و پانصد هــزار خودرو 
پاسخگوی نیازهای داخلی اســت واردات ۲۵ هزار 
خودروی خارجــی که از ســال ۱4۰۰ تــا مرداد 
۱4۰۳ثبت شده اند، که هنوز بخشی از آنها همچنان 
در گمرک هستند و بخشــی در پارکینگ ها، نمی 
تواند شوک رقابتی را در صنعت خودروسازی کشور 

ایجاد کند.
اگر دولت می خواهد رقابت را به طور جدی با واردات 
خودرو ایجاد کند، باید در ایــن زمینه در چارچوب 
مشخصی اقدام کند. اینکه تعداد معدودی شرکت 
اجازه تامین قطعات و خدمات را داشــته باشند نیز 
باید براســاس میزان خدماتی که در این بخش ارائه 
می دهند، مشخص باشد. البته می توان این شیوه را 
به صورت یک برنامه کوتاه مــدت اجرایی کرد تا در 
نهایت این فرآیند در یک چارچوب مناســب شکل 
بگیرد. تمرکز دولــت بر موضوع تامیــن قطعات و 
خدمات پــس از فــروش خودروهــای وارداتی تا 
حدود زیادی مثبت خواهد بــود، البته چه به لحاظ 
شرکت های واردکننده و چه خدمات دهنده نیاز به 

ساماندهی دارد.

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تكلیف 
وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 

برابر راي شماره ۱4۰۳۶۰۳۱۹۰7۸۰۱4۸4۱ هیات دوم تصرفات مالکانه بامعارض آقاي 
اسماعیل محمدي تهرودي به شناسنامه شماره ۱۵ کدملي 4۸۲۹۹۶۸4۶۱ صادره راین  
فرزند غامرضا در ششدانگ یکباب خانه )کاربری عرصه تجهیزات(  به مساحت ۱۵۱.۱۸ 
مترمربع پاک شماره ۱۲7 فرعي از ۳۹۸۶ اصلي واقع در  بخش۲ حوزه ثبت ملک منطقه 
دو کرمان آدرس کرمان خیابان فرهنگ کوچه 4  خریداري از مالک رسمي خانم  ربابه 
هدایت محرز گردیده است.لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي 
داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰۳/۰۹/۱۲                               

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰۳/۲7/۰۹
محمود مهدی زاده
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه آگهی ۱۸۳۵۶4۹

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تكلیف

برابر آرا صــادره هیئت موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بامعارض کاســههای ۱4۰۳۱۱44۱۲4۸۰۰۰۰4۶4 و 
۱4۰۳۱۱44۱۲4۸۰۰۰۰4۶۳ و ۱4۰۳۱۱44۱۲4۸۰۰۰۰4۶۵ تقاضای ۱- آقای آرش عرب به شــماره 
شناسنامه و کد ملی ۲۱7۰۲4۶77۰ صادره از بهشهر فرزند علی در یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است ۲- آقای علی عرب به شماره شناسنامه ۱7۳۸ و کد ملی ۲۱۸۰۵7۸۶7۹ 
صادره از بهشهر فرزند نجف در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است 
۳- آقای شایان عرب به شماره شناسنامه و کد ملی ۲۱۱۰۹۱۰۳۵۶ صادره از گرگان فرزند علی در یک و نیم 
دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است بمساحت کل عرصه: 7۲.۸۵ متر مربع از 
پاک شماره ۱ فرعی از ۱۲۹ اصلی واقع در اراضی بلندزمین بخش ۲ حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 
از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰۳/۰۹/۱۲   تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰۳/۰۹/۲7 

مهدی شاه مهری
سرپرست اداره ثبت اسناد . املاک منطقه یک گرگان 

شناسه آگهی ۱۸۳7۶۶۵
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فناوری و 
اطلاعات

گرافنجایسیمهایمسیرامیگیرد
یک استارتاپ حوزه نیمه هادی اعلام کرده که موفق به سنتز گرافن با کیفیت بالا در مقیاس 
ویفر شده است، این کار در شرایط سازگار با CMOS )بستر اصلی نرم افزار( انجام شده است 
و به این ترتیب، امکان استفاده از گرافن به عنوان یک ماده دو بعُدی در محصولات نیمه هادی 

به وجود آمده است و این فناوری جایگزین سیم های مسی خواهد شد.
به گزارش ســتاد ویژه توســعه فناوری نانو، صنعت نیمه هادی با کاهش ابعاد قطعات با 
مشکلات جدیدی روبه رو می شود، بخشی از این مشکلات به سیم ها و اتصالات برمی گردد 
که با کوچک شدن ابعاد قطعات، مساله ایجاد می کنند. مس به عنوان ماده اتصال دهنده 
استاندارد، در ۳۰ ســال گذشته مورد اســتفاده قرار گرفته و اکنون به دلیل قانون مور و 
مهاجرت الکترون در قطعات مسی کوچک، اســتفاده از مس مشکل ساز شده و به نظر 

می رسد که مس به پایان عمر تجاری خود رسیده است.
در اتصالات با ابعاد زیر ۱۵ نانومتر، مقاومت مس به سرعت افزایش می یابد که باعث کاهش 
قابل توجه در عملکرد و توان شــده که به شکل چشــمگیری بر تمام معیارهای قابلیت 
اطمینان مورد نیاز طراحی های نیمه رسانای مدرن در محصولاتی مانند GPU، CPU و 

موارد دیگر تأثیر می گذارد.
اکنون یک استارتاپ به نام دستینیشن تودی )۲D Destination(، استفاده از گرافن 
را به عنوان پایه ای برای فناوری خود انتخاب کرده است. در حالی که تکه های ریز گرافن 
به راحتی تولید می شوند، تلاش ها برای افزایش مقیاس فرآیند تولید برای ادغام با جریان 
اصلی CMOS به دلیل مسائل مربوط به سازگاری با زیرساخت های تولید و نگرانی های 

کنترل کیفیت، موفقیت ناچیزی داشته است.
سنتز گرافن در مساحت وسیع که معمولاً شامل روش های مبتنی بر رسوب بخار شیمیایی 
)CVD( می شود، به دماهای بالایی نیاز دارد که بسیار فراتر از بودجه مجاز حرارتی ساخت 
اتصال CMOS است و همچنین نیاز به انتقال مکانیکی گرافن رشد یافته روی یک بستر 

فلزی به زیرلایه های دی الکتریک دارد.
علاوه بر این، گرافن بکر )تک لایه( نیمه فلزی با چگالی حامل بار کم است که به مقاومت 
بالا در محصولات منجر می شود و همین موضوع، کاربرد مستقیم آن در اتصالات محدود 
می کند. بنابراین، برای کاربرد در اتصالات، چندین لایه از گرافن که به صورت لبه ای با هم 

متصل هستند و تقویت بین لایه ای شده اند، مورد نیاز است.
این کار اولین بار توسط محققان دستینیشن تودی به صورت تئوری و بعد به صورت تجربی 
نشان داده شد. این نوآوری طراحی اتصال ســازگار با CMOS از طریق گرافن چند لایه 
دوپ شده و لبه ای حاصل شده است که مقاومت کمتر، قابلیت اطمینان قابل توجه بهتر و تا 

۸۰ درصد بازده انرژی بالاتری نسبت به اتصالات مسی دارد.
یک فناوری سنتز سازگار با CMOS امکان سنتز مســتقیم گرافن را بر روی بسترهای 
دی الکتریک در مقیاس ویفر در دماهای بسیار کمتر از بودجه حرارتی CMOS فراهم 
می کند. همه این ها بدون مشکلات تاب برداشتن و ترک خوردگی که تلاش های قبلی 

تجاری سازی گرافن در اطراف اتصالات CMOS را آزار می داد، به دست می آید.

پرینترهایسهبعُدیفلزاتدرایرانتولیدشد
یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به تولید پرینترهای سه بعُدی فلزات در کشور شد؛ این 
دستگاه ها که با استفاده از فناوری لیزر کار می کنند در تولید قطعات پیچیده برای صنایع 

پزشکی، انرژی و هوافضا کاربرد دارند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان ریاست جمهوری، رئیس هیات  مدیره این 
شرکت دانش بنیان که در حوزه پرینت سه بعدی فلزات فعالیت می کند، به سابقه فعالیت و 

ارائه خدمات صنعتی و پژوهشی از سوی این مجموعه از سال ۱۳۹۵ اشاره کرد.
 )Original Design( محسن بدرستمی گفت که این شرکت از روش طراحی اورجینال
بهره می برد و دستگاه های خود را کاملاً داخلی و بدون استفاده از مهندسی معکوس طراحی 
کرده است. البته قطعاتی که امکان تولید داخلی آن ها وجود ندارد، از خارج کشور تأمین 
می شود، تیم متخصص این شــرکت که از افراد دارای دکترای تخصصی در زمینه های 
مرتبط تشکیل شده است، تمامی مراحل طراحی و ساخت دستگاه ها را به صورت بومی 

انجام داده است.
این فعال حوزه دانش بنیان درباره کاربردهای متنوع پرینت سه بعدی فلزات توضیح داد: 
در حوزه پزشکی از این فناوری برای ساخت ایمپلنت های اختصاصی از جنس تیتانیوم یا 
کوبالت-کروم، تجهیزات پزشکی، پروتزها و قطعات دندانی استفاده می شود و در حوزه انرژی 
نیز برای تولید ایمپلرها، نازل های سوخت و سایر قطعات مرتبط مورد استفاده قرار می گیرد.

وی افزود: از پرینت سه بعدی فلزات در حوزه هوافضا برای ساخت قطعات هوایی با استحکام 
بالا و طراحی پیچیده استفاده می شــود و در حوزه های صنعتی و پژوهشی نیز در تولید 

قطعات خاص با هندسه پیچیده برای کاربردهای صنعتی، کاربرد دارد.

تلاشمحققانایرانیبرایتوسعهدانشانرژیهایتجدیدپذیر
محققان دانشگاه یزد با حمایت سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی در 
قالب برنامه »حمایت از کاربران ایرانی در آزمایشگاه های سنکروترون برتر«، امکان توسعه 
پژوهش خود در زمینه مشخصه یابی مولکول آسفالتین را پیدا کردند که در ساخت نسل 
جدیدی از سلول های خورشیدی کاربرد دارد. به گزارش ایسنا، محققان دانشکده فیزیک 
دانشگاه یزد با کسب فرصت حضور در مرکز بین المللی تابش سنکروترون برای علوم تجربی 
و کاربردها در خاورمیانه )سزامی(، با حمایت معاونت علمی ریاست جمهوری، موفق شدند 
تحقیقات خود را در زمینه مشخصه یابی مولکول آســفالتین و کاربرد آن در تولید نسل 

جدیدی از سلول های خورشیدی توسعه دهند.
محمد علی حداد، عضو هیات علمی دانشکده فیزیک دانشگاه یزد که این پروژه فناورانه را 
در مرکز بین المللی تابش سنکروترون برای علوم تجربی و کاربردها در خاورمیانه )سزامی( 
انجام داده است، درباره این پروژه تحقیقاتی گفت: آشنایی من با موضوع شتاب دهنده ها و 
همین طور کاربرد پرتو ایکس در مشخصه یابی مواد به زمانی که  در مقطع PHD در انستیتو 
لیزر آمستردام مشغول به فعالیت بودم، برمی گردد. در آن دوره، آموختم که چگونه به کمک 
این پرتو می توان ســاختار مولکولی مولکول ها را در حالت گاز فیس، برای مولکول هایی 

همچون منوکسید کربن و همین طور دی اکسید کربن مورد استفاده قرار داد.
وی ادامه داد: پس از بازگشت به کشور با توجه به این که تربیت نیروی انسانی در این حوزه 
در کشور ما از اولویت قابل توجهی برخوردار است، با دوره های برگزار شده توسط پژوهشگاه 
دانش های بنیادی و همچنین چشمه نور ایران آشنا شدم. در بعضی از این دوره ها شرکت 
داشتم و با مبانی فیزیکی و همین طور کاربردها و نرم افزارهای مرتبط با داده های سنکترونی 
آشنا شدم. در سال ۲۰۲۳ با پذیرش پروپوزالی تحت عنوان مشخصه یابی مولکول آسفالتین 
و استفاده از مولکول آسفالتین در انرژی های تجدیدپذیر و ساخت نسل جدیدی از سلول های 
خورشیدی، مشخصه یابی تعدادی از عناصر مربوط به مولکول آسفالتین را به کمک باریکه 
ایکس آر اف در سنکروترون سزامی انجام دادیم و در حال حاضر مشغول به تحلیل  داده های 
مرتبط با این موضوع هستیم. وی با اشاره به کاربرد این پژوهش ها در حوزه باستان شناسی، 
اظهار کرد: استان تاریخی یزد و آثار باستانی این استان، دارای ظرفیت بسیار خوبی برای 
پژوهش ها است و استفاده از تابش سنکروترون و شتاب دهنده ها در مشخصه یابی بافت های 

تاریخی و همین طور شناسایی عناصر بافت های تاریخی اهمیت ویژه ای دارد.
حدادی با بیان این که تیم پژوهشی دانشگاه، مشغول تهیه و تدوین پروپوزال هایی پیرامون 
مشخصه یابی بافت های خشتی در استان یزد هستند، ادامه داد: در حال حاضر پروپوزالی 
را برای شــتاب دهنده الترا آماده و ارســال کردیم که امیدوار هستیم مراحل داوری این 
پروپوزال با موفقیت انجام شود و در آینده نزدیک برای مشخصه یابی ایکس ری توموگرافی 
بافت های خشتی به ایتالیا عازم شویم و اندازه گیری ها را انجام دهیم. وی با اشاره به حمایت 
سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، تصریح کرد: از معاونت علمی ریاست جمهوری، پژوهشگاه 
دانش های بنیادی، چشمه نور ایران، دانشگاه یزد و دیگر صنایع و شرکت های دانش بنیان 

که برای نجام این نوع پروژه ها، حمایت ها و همراهی کردند قدردانی می کنم.

اخبار

مجلــس  امــور  معــاون 
رئیس جمهور بــر اقدام جدی 
مجلس بــرای تســهیل امور 
شــرکت های دانش بنیــان و 
رفع بروکراسی ها تاکید کرد. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، شــهرام دبیری اسکویی، معاون امور 
مجلس رئیس جمهور به همراه رضا بخشی آنی، معاون 
توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، از دستاوردهای 
برجسته ی شرکت های ایرانی در نمایشگاه ایران ساخت 

بازدید کردند.
در جریان این بازدید، دستگاه شبیه ساز آموزش جراحی 
دندانپزشکی که محصول شرکت دانش بنیان سیمدیکس 
است، با هدف ارتقاء کیفیت آموزشــی  در دانشگاه ها و 
مراکز آموزشی رونمایی شد. این دستگاه پیشرفته نه تنها 
امکان انجام جراحی به صورت فیزیکی را برای رزیدنت ها 
فراهم می آورد، بلکه شــامل مجموعــه ای از دوره های 

آموزشی در خصوص هر مرحله از جراحی نیز است.
این شبیه ساز به رزیدنت ها این فرصت را می دهد که قبل 
از ورود به مرحله جراحی واقعی بر بیمار، مهارت های خود 
را تمرین کنند و از بروز خطاهــای احتمالی جلوگیری 
کنند. فناوری به کار رفته در این شبیه ساز، آموزش ها را 
به صورت سه بعدی )۳D( ارائه می دهد و فضای کلینیکی 
را به گونه ای شبیه سازی می کند که رزیدنت ها می توانند 

تمام مراحل جراحی را به صورت واقع گرایانه تجربه کنند.
شــهرام دبیری اســکویی، در حاشــیه ایــن بازدید، 
از پیشــرفت های چشــمگیر در زمینــه تجهیــزات و 
فناوری های آزمایشــگاهی، مواد و تست های پیشرفته 
ابراز خرســندی کرد و گفت: توانمندی شــرکت های 
ایرانی در تولید محصولات مشــابه نمونه های خارجی، 
در حوزه هایــی مانند آمــوزش، تشــخیص و درمان، 
 صنعت، محیط زیســت، نفــت و گاز، و انرژی، بســیار 

ارزشمند است.
وی بر تعهد دولت به حمایت از شرکت های دانش بنیان 
تاکید کرد و وعده داد: دولت به حل چالش ها و رفع موانع 
موجود بر سر راه این شرکت های دانش بنیان می پردازد. 
معاون امور مجلس رئیس جمهــور همچنین به تعامل 
مثبت دولت و مجلس در جهت تســهیل امور مرتبط با 
شرکت های دانش بنیان اشاره کرد و افزود: در مجلس، 
تمام تلاش خود را برای رفع بروکراسی ها، ارائه تسهیلات 

و تخصیص ارز به کار خواهیم گرفت.
تجارت خارجی کشــور در حوزه صــادرات محصولات 
دانش بنیــان و واردات برخــی تجهیزات و مــواد اولیه 
زیست بوم فناوری، اگرچه طبق قوانین موجود تسهیل 
شــده اســت اما شــرکت های دانش بنیان همچنان با 
چالش هایــی در این بخش مواجه هســتند. تولید یک 
محصول و صــادرات آن یکــی از امتیازاتی اســت که 
تولیدکننده را ترغیب و تشــویق بــه تولید محصولات 
باکیفیت برای رقابت در بازار جهانی می کند. علاوه بر این 
صادرات کالا، برای هر کشــوری ارزآوری به همراه دارد 
مشــروط بر اینکه حمایت های لازم برای تحقق این دو 

مولفه وجود داشته باشد. 

از زمانی که اهمیت فعالیــت و تولید کالا با فناوری های 
برتر در کشــور مطــرح و معاونــت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری، متولی حمایت زیست بوم فناوری در 
کشور شد، تلاش های فراوانی برای تسهیل در روند تولید 
و ســپس صادرات کالاهای دانش بنیان صورت گرفته 
است، اما با توجه به ظرفیت  های بی نظیر و توانمندی های 
چشمگیری که نخبگان کشور از آن برخوردارند، به نظر 
می رســد تلاش های معاونت، مصداقی از ضرب المثل 

»یک  دست صدا ندارد« بوده است. 
در گزارش های متعددی پیرامون مشکلات شرکت های 
دانش بنیان در حوزه صادرات کالا، این موضوع بررسی 
و موانــع پیش روی آنها بیان شــده اســت. بنابراین در 
این گزارش قصد داریم چالش هایی را که شــرکت های 

دانش بنیان برای واردات برخــی تجهیزات و مواد اولیه 
مورد نیاز خود دارند، از زبــان فعالان این حوزه مطرح و 
بررســی کنیم.به  طور کلی، ثبت ســفارش، تامین ارز و 
ترخیص کالا را باید عمده ترین مشــکلات شرکت های 

وارد کننده اعم از دانش بنیان و غیردانش بنیان دانست. 
اما از آنجایی که طبق قانون، شــرکت های دانش بنیان 
در حوزه تجارت خارجی از تســهیلات و معافیت هایی 
بهره مند می شــوند، این تصور به وجود می آید که روند 
صــادرات و واردات برای شــرکت های دانش بنیان باید 
سریع تر و آسان تر از غیردانش بنیان ها باشد، اما گفت وگو 
با فعالان این حوزه و تولیدکنندگان زیست بوم فناوری 
نشان می دهد چه بسا مشکلات این شرکت ها پیچیده تر 

و دشوار تر از شرکت های عادی است. 

معاونامورمجلسرئیسجمهورخبرداد:

تخصیص ارز به دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

معاون وزیر علوم گفت: کشور به شدت به سرمایه گذاری 
لازم برای تربیت منابع انسانی در رشته هایی همچون 

هوش مصنوعی، کوانتوم و غیره نیاز دارد.
به گزارش مهر، دکتــر محمدنبی شــهیکی تاش در 
بیســت و پنجمین جشــنواره تجلیل از پژوهشگران، 
فناوران و نوآوران برگزیده کشــور که امروز؛ یک شنبه 
۲۵ آذرماه همزمان با روز پژوهش در ســالن همایش 
ابوریحان دانشگاه شهید بهشتی با حضور دکتر حسین 
ســیمایی صراف وزیر علوم، تحقیقات و فناوری؛ دکتر 
پیمان صالحی، معاون پژوهشی وزیر علوم برگزار شد، 
از ثبت ۲۵۰ فناور متقاضی در سامانه مپفا )پنجره واحد 
خدمات پژوهشــی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به 
اختصار مپفا( طی امسال و برای شرکت در این جشنواره 
خبر داد و گفت: باتوجه به شاخص های متنوع عملکردی 

نظیر سطح آمادگی فناوری )TRL(، قابلیت های تجاری 
سازی، حجم صادرات، اولویت فناوری در راستای نظام 
چالش ها و نیازهای کشور و اشــتغال، فناور متقاضی 
ارزیابی شــده و در نهایت فناوران برتر و واجد شرایط 

معرفی شدند.
وی در ادامه با اشاره به نظریه دام درآمد متوسط به نقش 
نوآوری و فناوری برای خروج کشورها از درآمد پایین و 
متوسط گفت: کشورها به سه دسته درآمد بالا، متوسط 
و پایین تقسیم می شوند. ساختار آموزشی، هزینه کَرد در 
تحقیق و توسعه و توسعه در فناوری های عمیق و خروج 
برخی کشورها از تله درآمدی متوسط نقش داشته است.

شهیکی تاش افزود: در آسیا نیز کشورها برای خروج از 
دام درآمد متوسط و رسیدن به دروازه طلایی توسعه، 
ظرفیت دانش را به اقتصاد فناوری بالا تبدیل کردند و 

ساختار آموزش خود را نسبت به دو دهه گذشته بازآرایی 
و پژوهش صنعتی را به فنــاوری عمیق تبدیل کردند. 
مفهوم تحقیق توسعه در دهه اخیر با دهه های گذشته 
متفاوت بوده است. دانشگاه ها کمک کرده اند پژوهش ها 

در صنعت به کار برده شوند.
وی با طرح این پرســش که فناوری های عمیق در دنیا 
و ایران چگونه است و آیا ما توانستیم ارتباطی بین آنها 
برقرار کنیم یا خیر؟ افزود: در این زمینه اولین نکته این 
است که ما با دانشگاه هایی مواجه هستیم که محتوای 
درسی متفاوت دارند. دانشگاه ها با پیوند با زیست بوم 
تعریف می شوند و نمی توانند جدا از زیست بوم باشند. 
همچنین ما در سیاســتگذاری باید انعطاف پذیری در 
رشته های درسی داشته باشیم و نوع نگاه به آموزش و 

مهارت تغییر کند.

معاون وزیر علوم گفت: کشور به شدت به سرمایه گذاری 
لازم برای تربیت منابع انسانی در رشته هایی همچون 
هوش مصنوعی، کوانتوم و غیره نیاز دارد. دانشگاه های 
نسل جدید با حوزه نوآوری باز گره خورده است و باید 

دانشگاه ها به حوزه فناوری باز توجه داشته باشند.
وی با اشاره به نقش دانشگاه ها در نظام نوآوری کشور 
گفت: دانشگاه ها باید به سمت دانشگاه های صنعت ساز 
حرکت کنند و ارتباط معناداری بین صنعت و دانشگاه 
برقرار شود. ما طی ۳ دهه گذشــته حجم گسترده ای 
از نهاد سازی داشــتیم، ۵۹ پارک علم و فناوری داریم. 
اگر می خواهیم این نهادها موفق باشــند باید دانشگاه 
ها تغییر مسیر دهند، نیروی انســانی در تراز فناوری 
روز تربیت کنند و تحــولات در پارک ها به تحولات در 

دانشگاه ها باز می گردد.

وبگاه دِیلی گَلکِسی در گزارشــی نوشت: قرار است در 
دریای شــمال و دریای بالتیک جزایر مصنوعی برای 
تولید انرژی ساخته شوند تا از آنها به عنوان قطب های 
)هاب های( دریایی انرژی تجدیدپذیر در سراسر اروپا 

استفاده شود.
در ادامه این گزارش آمده است: این جزایر مصنوعی که 
به عنوان نیروگاه های انرژی تجدیدپذیر در نظر گرفته 
می شوند، قرار است نقشی حیاتی در شکل دهی آینده ای 
پایدار داشــته باشــند و در عین حال یک زیرساخت 
الکتریکی یکپارچه ایجاد کنند که در سراسر کشورهای 
مختلف گســترش می یابد. این طــرح، نقطه عطفی 
بی ســابقه در هر دو بخش انرژی و محیط زیست است 

و راه را برای ســاختن جهانی پاک تر و ســبزتر هموار 
می کنــد. مفهوم جزایر انــرژی فقط بــه تولید انرژی 
تجدیدپذیر مربوط نیست. این جزایر به  گونه ای طراحی 
شده اند تا قطب های  بزرگ انرژی باشند و توان خروجی 
نیروگاه های بادی فراســاحلی را افزایــش دهند. این 
جزایر از نظر راهبردی در مناطقی ساخته می شوند که 
باد زیادی در آنها می وزد؛ بــه همین دلیل می توانند با 
سودبردن از وزش بادهای شدید و مداوم، مقدار زیادی 

انرژی پاک تولید کنند.
دانمارک و آلمان با هدف ایجاد یک زیرساخت الکتریکی 
کاملًا یکپارچه در اروپا برای اجرای این طرح همکاری 
می کنند. قرار اســت اولین جزیره از ایــن جزایر، برق 

دانمارک، آلمان و احتمالاً مناطق همسایه آنها را تأمین 
کند. موقعیت این جزایر از نظر راهبــردی به گونه ای 
طراحی شده که این طرح باعث کاهش وابستگی اروپا به 
سوخت های فسیلی و کمکی چشمگیر به مبارزه با تغییر 
اقلیم باشد. این جزایر فقط تولیدکننده انرژی نیستند؛ 
بلکه برای حفظ تنوع زیســتی نیز طراحی شــده اند. 
این طرح با تبدیــل مناطق صنعتی بــه پناهگاه های 
زیست محیطی، بین تولید انرژی و حفظ محیط زیست 

تعادل ایجاد می کند.
فرآیند ساخت این جزایر از جمله ساخت پایه هایی که 
بتوانند در برابر جریان های اقیانوسی و زیرساخت های 
لازم برای توزیــع و ذخیره انرژی مقاومــت کنند، به 

مهندسی پیشــرفته نیازمند اســت. انتظار می رود با 
نهایی شدن مجوزهای زیست محیطی در سال ۲۰۲۵ 

میلادی، راه برای شروع ساخت وساز هموار شود.
قرار است ســاخت اولین جزیره انرژی در سال  ۲۰۲۴، 
۲۰۲۵ میلادی آغاز شود و کیسون ها )سازه های بزرگی 
که پایه جزیره را تشکیل می دهند( در آن زمان ساخته و 
از آن بهره برداری شود؛ سپس جزایر به زیرساخت های 
الکتریکی مجهز خواهند شــد تا آنها را به شبکه های 
خشــکی متصل کند و ادغام آنها با ســامانه برق اروپا 
تکمیل شود. ساخت این جزایر انرژی، بخش انرژی های 
تجدیدپذیر جهان را در آســتانه تحولی بی سابقه قرار 

می دهد.

محققان دانشــگاه یزد با حمایت ســازمان توســعه 
همکاری های علمــی و فناورانــه بین المللی در قالب 
برنامه »حمایت از کاربران ایرانی در آزمایشــگاه های 
ســنکروترون برتر«، امکان توســعه پژوهش خود در 
زمینه مشخصه یابی مولکول آســفالتین را پیدا کردند 
که در ساخت نســل جدیدی از سلول های خورشیدی 

کاربرد دارد.
به گزارش ایسنا، محققان دانشــکده فیزیک دانشگاه 
یزد با کســب فرصت حضور در مرکز بین المللی تابش 
سنکروترون برای علوم تجربی و کاربردها در خاورمیانه 
)سزامی(، با حمایت معاونت علمی ریاست جمهوری، 
موفق شــدند تحقیقات خود را در زمینه مشخصه یابی 
مولکول آسفالتین و کاربرد آن در تولید نسل جدیدی از 

سلول های خورشیدی توسعه دهند.
محمد علی حداد، عضو هیات علمی دانشکده فیزیک 
دانشگاه یزد که این پروژه فناورانه را در مرکز بین المللی 
تابش ســنکروترون برای علوم تجربــی و کاربردها در 
خاورمیانه )سزامی( انجام داده است، درباره این پروژه 
تحقیقاتی گفت: آشنایی من با موضوع شتاب دهنده ها 
و همین طور کاربرد پرتو ایکس در مشخصه یابی مواد 
به زمانی که  در مقطع PHD در انستیتو لیزر آمستردام 
مشغول به فعالیت بودم، برمی گردد. در آن دوره، آموختم 
که چگونه به کمک این پرتو می توان ساختار مولکولی 
مولکول ها را در حالت گاز فیس، بــرای مولکول هایی 
همچون منوکسید کربن و همین طور دی اکسید کربن 

مورد استفاده قرار داد.

وی ادامه داد: پس از بازگشــت به کشــور با توجه به 
این که تربیت نیروی انســانی در این حوزه در کشور ما 
از اولویت قابــل توجهی برخوردار اســت، با دوره های 
برگزار شده توســط پژوهشــگاه دانش های بنیادی و 
همچنین چشمه نور ایران آشنا شدم. در بعضی از این 
دوره ها شرکت داشتم و با مبانی فیزیکی و همین طور 
کاربردها و نرم افزارهای مرتبط با داده های سنکترونی 
آشنا شدم. در ســال ۲۰۲۳ با پذیرش پروپوزالی تحت 
عنوان مشخصه یابی مولکول آســفالتین و استفاده از 
مولکول آسفالتین در انرژی های تجدیدپذیر و ساخت 
نسل جدیدی از سلول های خورشیدی، مشخصه یابی 
تعدادی از عناصر مربوط به مولکول آسفالتین را به کمک 
باریکه ایکس آر اف در سنکروترون سزامی انجام دادیم 
و در حال حاضر مشــغول به تحلیل  داده های مرتبط با 

این موضوع هستیم.
وی با اشــاره به کاربرد این پژوهش ها در حوزه باستان 
شناسی، اظهار کرد: استان تاریخی یزد و آثار باستانی 
این استان، دارای ظرفیت بسیار خوبی برای پژوهش ها 
است و استفاده از تابش سنکروترون و شتاب دهنده ها در 
مشخصه یابی بافت های تاریخی و همین طور شناسایی 

عناصر بافت های تاریخی اهمیت ویژه ای دارد.
حدادی با بیان این که تیم پژوهشی دانشگاه، مشغول 
تهیه و تدوین پروپوزال هایی پیرامون مشــخصه یابی 
بافت های خشتی در اســتان یزد هستند، ادامه داد: در 
حال حاضر پروپوزالی را برای شتاب دهنده الترا آماده 
و ارســال کردیم که امیدوار هستیم مراحل داوری این 

پروپوزال با موفقیت انجام شود و در آینده نزدیک برای 
مشخصه یابی ایکس ری توموگرافی بافت های خشتی به 

ایتالیا عازم شویم و اندازه گیری ها را انجام دهیم.
وی با اشاره به حمایت ســازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه بین المللی در معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، تصریح کرد: از 
معاونت علمی ریاست جمهوری، پژوهشگاه دانش های 
بنیادی، چشمه نور ایران، دانشگاه یزد و دیگر صنایع و 
شرکت های دانش بنیان که برای نجام این نوع پروژه ها، 

حمایت ها و همراهی کردند قدردانی می کنم.
به نقل از معاونــت علمی ریاســت جمهوری، »برنامه 
حمایت از کاربران ایرانی در آزمایشگاه های سنکروترون 
برتر«، با هدف ایجاد یک شبکه حمایتی از پژوهشگران 
و صنایع کشــور برای دسترســی به آزمایشــگاه های 
سنکروترونی برتر و انجام آزمایش های تراز اول در سطح 
بین المللی با حمایت سازمان توسعه همکاری های علمی 

و فناورانه بین المللی اجرا می شود.
در این برنامــه بخشــی از هزینه ســفر و هزینه های 
جانبی انجام آزمایش از جملــه تهیه نمونه و … برای 
پژوهشــگرانی که موفق به اخذ پذیرش بــرای انجام 
آزمایش در یکی از آزمایشــگاه های سنکروترون دنیا 
شده اند، توسط ســازمان توسعه همکاری های علمی و 

فناورانه بین المللی پرداخت می شود.
به این ترتیب امکان دسترســی پژوهشگران، اساتید، 
دانشجویان و صنایع کشــور برای انجام آزمایش های 
کاربــردی و پیشــرفته در بهتریــن و به روزتریــن 

آزمایشــگاه های دنیا تسهیل خواهد شــد. این برنامه 
در ادامــه »برنامه کاربــری ایران از آزمایشــگاه آلبا« 
تصویب شده است. برنامه حمایت از کاربران ایرانی در 
آزمایشگاه های سنکروترون به صورت مشترک توسط 
سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی  

و چشمه نور ایران اجرا می شود.
سنکروترون )synchrotron(، نوعی شتاب دهنده ذرات 
به شکل یک حلقه دایره ای است که با کمک میدان های 
الکتریکی و مغناطیسی، تابش الکترومغناطیسی تولید 
می کند. ذراتی که با ســرعتی نزدیک به سرعت نور در 
یک محیط الکترومغناطیسی حرکت می کنند، در جهت 
حرکتشان، نوری منتشر می کنند که تابش سنکروترون یا 
نور سنکروترون نامیده می شود. تابش سنکروترون یک 
امکان توانمند برای مطالعه ساختمان مولکولی و تغییرات 
شکل و ترکیبات سلولی در هنگام واکنش های شیمیایی 
است که در زمینه های مختلف تحقیقاتی و کاربردی در 
فیزیک، پزشکی، صنعت، زیست شناسی، باستان شناسی 

و … کاربرد دارد. 
اســتفاده از تابش ســنکروترون برای علوم بنیادی و 
فناوری های کاربردی، رشد فزاینده ای را در چند دهه 
اخیر تجربه کرده است. مزیت این نوع از شتابدهنده ها 
نداشتن محدودیت در انرژی اســت که باعث می شود 
ذرات بنیادی را بتوان به انرژی های چندین گیگاالکترون 
ولت و بیشــتر رســاند. این حمایت در معاونت تبادل 
فناوری سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 

بین المللی انجام می شود.

در هوش به تربیت نیروی انسانی نیاز داریم 

تحول بخش انرژی های تجدیدپذیر جهان با ساخت جزایر انرژی

تلاش محققان ایرانی برای توسعه دانش انرژی های تجدیدپذیر
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سبکزندگي

اين روزها براي زندگي مجردي نمي شود 
اندازه يك جهيزيه كامل هزينه كرد آن هم 
وقتي كه حتي نوعروسان هم برای خريد 
جهيزيه در پيچ و خم درآمدهاي اندك 
مانده اند. در چنين اوضاعی، سمســاري 
محلي است دندان گير براي جواناني كه تازه تشكيل زندگي داده اند 
يا كساني كه مي خواهند تجربه زندگي مجردي و دانشجويي داشته 

باشند.
شايدبار اولی كه وارد سمساری  مي شويد بوي كهنگي مانده و شكل 
و شمايل مغازه توي ذوق تان بزند و دل تان چرك شود اما درهمين 
مغازه ها جنس هايي پيدا مي شود كه نو هستند و نصف قيمت اصلي 

بازار به فروش مي رسند. 
در خيابان زرتشت چند سمساري و امانت فروشي در كنار همديگر 
به طور مسالمت آميز به كار خريد و فروش جنس دست دوم مشغول 
هستند. داخل مغازه هايشان برخلاف انتظار حتي كالاهاي كاملا نو 
هم پيدا مي شود. تختخواب، مبل، جا كفشي همه نو هستند. فروشنده 
وقتي تعجبم را مي بيند، مي گويد: »اينها مال عروسي بود. بيچاره يك 
هفته از عروسي اش نگذشــته بوده كه مچ شوهرش را گرفته و جدا 
شده، حالا همه جهيزيه اش را حراج گذاشته!اين سرويس خواب را 
مي بيني الان در بازار دست كم چند ميليوني قيمت دارد اما همه را 
سرجمع مي دهد 500 هزار تومن، تمام! بيچاره آتش زده به مالش!« 
وقتي مي پرسم اين وسايل نو هستند پس چرا آنقدر قيمت شان كم 
است، تعجب مي كند و مي گويد: »يعني چي خانم! جنس كه از بازار 
بياد خونه ميشه دســت دوم قيمتش هم نصف ميشه!« چند دختر 
جوان در حال زير و رو كردن اجناس داخل مغازه هستند، تختخوابي 
را مي پسندند و سر قيمت چانه مي زنند. تخت خواب يك نفره 60 
هزار تومان مي شود. فروشنده مي گويد: »بيا با تشكش 80 هزار تومان 
بده!«اما دوست او تشك را نمي خواهد و مي گويد: » معلوم نيست كي 
استفاده كرده و تشك دست دوم به درد نمي خورد. «وقتي علت خريد 
جنس دست دوم را مي پرسم مي گويد: »ما چند ماه است كه در تهران 
كارمنديم و تنها زندگي مي كنيم. واقعا صرف ندارد كه بخواهيم جنس 
نو بخريم. اكثر دوستانم هم از اين مغازه همه وسايل زندگي شان را با 
سه، چهار ميليون خريده اند. اگر بخواهم جنس نو بخرم بايد حدود 
20 ميليوني پياده بشم!«فروشنده اين سمســاري مي گويد:  اكثر 
مشتريانش را كساني كه خانه مجردي دارند يا دانشجوها تشكيل 
مي دهند. ادامه می دهد:» البته گاهي پيــش مي آيد خانواده تازه 
عروسي مي آيند و دور از چشــم خانواده داماد اگر جنسي نو باشد و 

معلوم نشود، براي جهيزيه مي خرند.« مغازه بعدي قدمتي طولاني 
در اين راســته دارد. مردي كه همه مي شناسندش. اكبر آقا مشهور 
سمساري هاي راسته است؛ كسي كه در مغازه اش هم جنس آنتيك 
و قديمي پيدا مي شود و هم جنس هايي كه بشود براي يك زندگي 
نو خريد و استفاده كرد. در دم و دســتگاهش كتاب هم وجود دارد. 
مي گويد يكي از خبرنگاران معروف كه اكنون آن طرف آب هاست از 
مشتريان پروپا قرص كتاب ها و كتابخانه هايش بوده است و هميشه 
از او خريد مي كرده. از شغلش راضي است و مي گويد: »ما ابزار دست 
مردم براي تشكيل يك زندگي كم هزينه هستيم. «در مغازه اش وسايل 
جالبي پيدا مي شود. از مبل هايي با رويه مخمل زرشكي تا لاله هايي كه 
اصل نيستند اما قديمي اند. اتوي برقي، قابلمه هاي استيل و تابلوهاي 
رنگ و روغن با طرح اليزابت و شاهزاده  هاي انگليسي كه در باغ ها قدم 
مي زنند. شاهزاده انگليسي از داخل تابلو به سماور برقي خيره شده و 
فكر نمي كرده قرار است در سمساري اي در مركز شهر چوب حراج 
بخورد. فروشنده مي گويد: »اينها ميراث يك مرده است كه بچه هايش 
به تازگي به ما فروخته اند.« مي پرسم اين اجناس از مد افتاده مشتري 
هم دارند؟!با اينكه خيلي بداخلاق و كم حرف است و همش سرش 
داخل يك كتاب قديمي اســت، مي خندد و مي گويــد: »بالاخره 
 هر جنسي مشــتري خودش را دارد، يعني هرچي از مد افتاد بايد 

بيندازيم دور؟!«

 سمساري، حاصل توافق فروشنده و مشتري
يكي از اعضاي اتحاديه سمساران و امانت فروشان تهران درباره اين 
شغل به »كسب و كار« توضيح مي دهد: »اجناس چون دست دوم 
هستند در حدود 15 تا 20 درصد زير قيمت كالاي نو قيمت گذاري 
مي شود. دو مرحله توافق وجود دارد كه سمسار جنس را مستقيم 
مي خرد يا جنس را در مغازه امانت مي گذارد تا بفروشند. اما اين شغل بر 
اساس توافق بين فروشنده و خريدار شكل مي گيرد و زياد نمي توان به 
قيمت و حد و حدودي كه تعيين مي شود اكتفا كرد. چون اين موضوع 
بر كالاي دست دوم دلالت مي كند و كالاي دست اول و نو نيست كه 
تعزيرات بر آن نظارت دارد.« اين عضو اتحاديه تاكيد مي كند: »ميزان 
دست دوم بودن هم از طريق خود كارشناس مشخص مي شود. در 
واقع سمساران كارشناس اين موضوع هستند. يخچالي كه يك سال 
كاركرد داشته با يخچال 10 ساله متفاوت است و بايد براساس توافق 
بين فروشنده و سمسار قيمت گذاري شود. به هر حال سمسار يا امانت 
فروش مبلغ را بر مبناي كالاي دست اول قيمت گذاري مي كند و در 
حدود 20 تا 30 درصد زير قيمت مي فروشد. عامل دوم قيمت گذاري 

تميز بودن جنس است. در ضمن نبايد فراموش شود، رضايت طرفين 
شرط فروش سمساري ها است و نقش اتحاديه سمساران نظارت بر 

جواز مغازه ها و نحوه قيمت گذاري اجناس است. «

 جنــس دســت دوم بــا نازل تريــن قيمــت!
سمساري هاي زيادي در سطح شهر وجود دارند كه در آگهي هاي 
روزنامه تبليغ مي كنند يا سال هاســت در يك محــل به اين كار 
مشغول هستند. فروشنده يكي از اين سمســاري ها كه در مركز 
شــهر واقع شــده و مشــتري هاي پرو پاقرص و دائمــي دارد به 

»كسب و كار« مي گويد: »اكثر مشــتري هاي ما كساني هستند 
كه طلاق مي گيرند يا مهاجران خارج كشــورند. ما اجناس شان 
را مي خريم. ما هيچ وقت از واســطه جنســي را نمي خريم، حتما 
 به خانــه مي رويم و خودمــان جنس را مي بينيم و كارشناســي

 مي كنيم. 
بــراي ايــن كار بايــد 200 تــا 300 ميليــون ســرمايه اوليه 
داشــته باشــيد كــه شــامل هزينه هــاي مغــازه و خريــد و 
ماليــات مي شــود. از ســويي ديگر، خريــد جنــس اماني هم 
ديگر از مد افتاده و منســوخ شــده است. چون ســودي ندارد.« 

 ايــن فروشــنده مي گويــد: »رونق شــغل ما خيلــي هم خوب
 نيست. 

چون تا وقتــي براي خــودت اعتباري كســب نكني كســي از 
تو جنس دســت دوم نمي خرد چون فكر مي كند خراب اســت. 
البته مــا جنس را بــه قيمــت روز مي خريم و 10 درصد ســود 
مي گيريم. حالا جنس را اگر نــوي نو هم بخريــد وقتي به خانه 
بيايد مي شود نصف قيمت و دســت دوم و كار ما از آن لحظه آغاز 
 مي شود. فروش جنس دســت دوم با نازل ترين قيمت و كم ترين

 سود!«

 »کسب و کار« بازار خرید و فروش کالا های دست دوم را بررسی می کند

سمساریهایمجردپرست!

شغل هاي كاذب اطراف ما را گرفته اند. 
شغل هايي كه نمي دانيم به دليل غم نان 
است كه ايجاد شده اند يا نياز جامعه آنها 
را به اين سمت كشــانده. يك توفان در 
تهران نشان داد كه نصابان ماهواره چه 
درآمدي دارند آن هم از نوع كلان! حالا 
بايد براي درست كردن آنتن ماهواره تان وقت بگيريد. انگار به مطب 
دكتر مراجعه كرده ايد. آنها مثل گربه هستند به محدوده همديگر 
وارد نمي شوند و وقتي براي نصب آنتن ماهواره تماس مي گيريد، 
مي گويند: »اول بايد آدرس محل ســكونت تان را بگويي.« وقتي 
مي گويم: »فاطمي« ســريع جواب مي دهد: »اصلا من پا توي آن 
منطقه نمي گذارم. فاطمي منطقه آقا قدرت است. ما مثل گربه ها 
مي مونيم محدوده داريم، توي محدوده همديگه هم وارد نميشيم!« 
بعد از توفان تهران معلوم شد كه نصابان كسب و كار پردرآمدي دارند 
اگرچه اين روزها باز در اخبار خبر مي رسد كه ديش هاي سمت غرب 
تهران را جمع كرده اند. محمد كه خودش از نصابان ماهواره است و 
10 سال است اين شغل را دارد، مي گويد: »هرچه بيشتر ماهواره ها را 
جمع كنند به نفع ماست، چون تقاضاي نصب بيشتر مي شود و كار ما 
رونق بيشتري مي گيرد.« اين حكايت شغلي كاذب است كه از لحاظ 

قانوني منع دارد ولي شغل هاي كاذب هم در جامعه وجود دارند. 

 بعد از توفان 2هزار نفر مشتري پيدا کردم!
محمدكه فوق ليسانس مكانيك از دانشگاه صنعتي شريف دارد، 
مي گويد: »در رشته خودم نتوانســتم به درآمد دلخواهم برسم. 
الان با نصب كردن چند ديش در روز درآمد ماهانه ام خيلي بيشتر 
از يك مهندس مكانيك اســت. اوايل كه درسم تمام شده بود در 
آموزشگاه تدريس مي كردم، بعد شركت زدم كه ورشكست شدم. 
حالا هم از شغلم راضي هســتم.« وقتي مي پرسم راست است كه 
 بعد از توفان تهران مشــتري و درآمدتان چند برابر شــده است؟

مي گويد: »بلــه. آنقدر زياد بــود كه حالم از كار بهــم مي خورد. 
اصلا بريده ام. طوري شــده كه من ديگر از ســاعت 6 بعد از ظهر 
به بعد تلفن هايم را جــواب نمي دهم. اگر بگــم روزي 2هزار نفر 
زنگ مي زننــد، اغراق نمي كنــم!« مي خنــدد و مي گويد: »اين 
چند وقت از ســاعت 9 صبح تا يك نصفه شــب ســركار بودم.« 
از نرخ ديش هاي ماهــواره مي گويد: »ديش گــردون موتور دار 
خيلي خوبــه. اصلا در توفــان ديش گــردون موتورداركه وصل 
 كرده بــودم بــا وزش باد نيفتــاد. قيمــت اين ديش هــا هم از
 350، 400هزار تومان شروع مي شوند و رسيور اچ دي هم از 300 
هزار تومان به بالاست و دستمزد نصب ديش موتوردار با معمولي 
متفاوت اســت. من خودم براي نصب موتوردار 100 هزار تومان 
دستمزد مي گيرم چون نصبش خيلي  سخت است. در اين چند 
وقت كه باد آمد من روزي 6 تا ديــش موتور دار فروختم. اوايل كه 
توفان آمده بود وقتي مي رفتم بالاي پشت بام ها وحشت مي كردم. 
يك عالمه ديش كج و معوج به هر ســمتي پرتاب شده بود عين 
جاهايي كه قحطي مي آيد و همه جاي شهر درب و داغون مي شود.« 
وقتي مي پرسم زمان توفان شديد تهران كجا بودي؟ باز مي خندد 
و مي گويد: »معلومه سركار. رو پشت بوم. اصلا باد داشت خودم را 

مي برد. لاغرم هستم. چند قدم رفتم تا لبه پشت بام و نزديك بود 
بيفتم پايين.« معلوم است كه چند سال اســت در اين شغل كار 
مي كند، اسم تمام رســيورها و مدل ها را مي داند. از مدلي كه به 
اينترنت وصل مي شود تا يك مدل خيلي معمولي كه گران قيمت 
هم نباشد. رسيور دست دوم هم دارد و با قيمتي ارزان تر مي فروشد. 
اما خودش بهترين رسيور را حدود قيمت 500 هزار تومان مي داند 
و پيشنهاد مي دهد، بخريم. اما تاكيد مي كند: »بايد حتما قبلش 
براي نصبش وقــت بگيريد.« مي گويد: »ايــن روزها كه از خواب 
بيدار مي شوم، يك سره عذرخواهي مي كنم و شرمنده نقل دهنم 
شده. تازه اين خيلي بد است، دارم مشتري هاي اصليم را از دست 
مي دهم. چون سرم شلوغ است، به همه مشتري ها نمي رسم و كم كم 

مشتري هايم مي پرند!«

 نصاب ماهواره پروازي!
اين شغل كاذب متاســفانه فقط در تهران متقاضي ندارد بلكه در 
شهرستان ها هم از نصابان خوب دعوت مي كنند كه ديش هايشان را 
تنظيم كنند. محمد خودش از نصاباني است كه به همه جاي ايران 

براي نصب ديش رفته است. مي خندد و مي گويد: »ما مثل استادان 
پروازي هستيم با اين تفاوت كه استاد نصب ماهواره ايم و كلاس روي 
پشت بام است! دليل موفقيتم هم اين است كه سرعتم خيلي بالاست 
و سريع كار را انجام مي دهم. به من پول بدهند همه جا مي روم. الان 
يك دكتر در شمال شهر مشتري من است، آن قدر كارم خوب بوده 
تمام ماهواره هاي ويلاهاي شمال، لواسان و دماوندش را من نصب 
كرده ام. به قدري دقيق جهت يابي مي كنم كه من را روي دســت 
مي برند!« بالاخره بعد از اصرارهاي زياد راضي مي شود بگويد ماهي 
چند ميليون درآمد دارد آن هم از يك شغل كاذب! اما اين شغل كاذب 
هم مشكلات خودش را دارد. وقتي مي پرسم تا حالا گير نيفتادي، جا 
مي خورد و مي گويد: »چرا ! گير هم افتادم. جريمه هم شدم. ولي اين 
تقصير من نيست كه مردم دلشان مي خواهد جم و فارسي وان ببينند، 
من بايد تاوان پس بدهم؟! وقتي ماهواره ها را جمع مي كنند مردم هي 
زنگ مي زنند بيا، وصل كن ! اين تقصير منه!؟ بايد به مردم بگويند، 

ماهواره نبينيد وگرنه من صورت مساله هستم.«
سعيد از كساني است كه نه به دليل شور جواني و هيجان، ماهواره 
نصب مي كند بلكه ســن و سالي از او گذشــته، به قول خودشان 

كهنه كار اين شغل كاذب است. وقتي مي گويم بعد از توفان حسابي 
بازار كارت گرم شده اســت؟ اعتراض مي كند و مي گويد: »اصلا 
اين طور نيست. همه فكر مي كنند الان ما حسابي وضع مان خوب 
شده و حسابي مشــتري جمع كرده ايم ولي اين توفان باعث شد 
ما مشــتري هاي قديمي مان را هم از دســت بدهيم. چون هر بار 
زنگ مي زنند ما به علت ازدحام مشــتري مجبوريم مشتري هاي 
هميشگي مان را هم از دست بدهيم. سرمان شلوغ شده ولي چه 

فايده كه ضررش بيشتر از سودش شده است. 
وقتي در روز 50 تا زنگ خور دارم چــه فايده، من كه نمي توانم به 
همه جا سر بزنم. قبل از توفان من روزي 7 جا سر مي زدم ولي الان 
نمي توانم همه را ساپورت كنم. بالاخره كار ما طوري نيست كه مثل 
مغازه دارها وقتي سرمان شلوغ شد، كارگر اضافه كنيم. حتي پول 
بيشتر هم بگيريم، نمي توانيم مشــتري هاي دائمي مان را حفظ 
كنيم. اين ديد اشتباهي است كه در اين چند وقت ما ميلياردي پول 

درآورديم، ما قبل توفان هم مشتري داشتيم.«
 سعيد هم به ســختي درباره دســتمزدش صحبت مي كند اما 
مي گويد: »من براي يك ويزيت ساده ديش و جهت يابي 50 هزار 

تومان مي گيرم! تا باقي قضايا كه كانال يابي و نصب و... اســت كه 
هزينه هاي خودش را دارد.«

 توفاني بر ديش هاي ماهواره
توفاني كه چنــدي پيش تهــران را درنورديد، ديش هــا را از جا 
درآورد، تنظيمات كانال ها را به هم ريخت و نشــان داد يك شغل 
كاذب و پنهان در تهران وجــود دارد كه درآمــد ميليوني از آن 
به دســت مي آيد.  بيش از 2 ميليون ديش روي پشــت بام هاي 
 پايتخت نصب اســت كــه البته اين آمــار بســيار خوش بينانه
 اســت.  در اين ميان اگــر در جريــان حادثه اخير تنهــا 10 درصد 
ديش هــاي ماهــواره خانوارهــاي ســاكن پايتخت آســيب ديده 
باشــد و نياز به نصب مجدد يــا تنظيم جهت باشــند، گردش مالي 
 10 ميليــاردي بــراي نصابــان ماهــواره تخميــن زده مي شــود. 
نصابــان ماهــواره شــغلي كاذب دارنــد كــه آن هــم بي مخاطره 
نيست.دســتگير مي شــوند،جريمه مي دهنــد و حتــي درتوفان 
 اخيــر نزديك بــود در حيــن كار از فــراز بام هــا به قعر آســفالت 

پرتاپ شوند! 

 »کسب و کار« از درآمد ميليوني نصابان ماهواره در تهران گزارش می دهد

فرمانروایانبامها
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کشاورزي

اتفاقــات امســال در بــازار محصولات 
كشاورزي غيرقابل پيش بيني بود. بعد از 
افت شديد قيمت گوجه فرنگي حالا نوبت 
به هندوانه رسيده است. محصولي كه در 
سال هاي گذشته در بازارهاي كشورهاي 
عربي فروش مي رفت و يك پاي ثابت صادرات محصولات كشاورزي 
بود، امســال در مزارع جنوب كرمان تني 30 هزار تومان به فروش 

مي رسد. 
به گزارش »كسب و كار« توليد هندوانه امسال دوبرابر سال پيش 
بوده است. هندوانه كاران مناطق جنوبي كه برداشت محصولشان را 
از 2ماه پيش آغاز كرده اند، به دليل توليد بيش از نياز، حجم زيادي 
از محصولشان روي دستشان مانده است، قيمت پايين فروش هم 
جوابگوي هزينه هاي توليد و حمل ونقل شان نيست. كشاورزي كه 
براي كشت هنداونه در هر هكتار نزديك به 8 ميليون تومان هزينه 
كرده است اكنون بايد هر كيلوگرم از آن را بين 30تا80تومان بفروشد. 
همچنين هزينه هاي حمل و نقل نيز بسيار بالاست، به طوري كه براي 
انتقال محصول به بازار تهران، بايد  به هر كاميون 3 تا 4ميليون تومان 
كرايه بپردازند. حالا هندوانه كاران عطاي چيدن محصول را به لقاي 
بهاي اندكش بخشيده اند تا جاليزهايشان دست كم چراگاهي براي 

حيوانات باشد. 

 مقصر خسارت صيفي كاران كيست؟
مسئولان حوزه كشاورزي مي گويند: اين كشاورز است كه در انتخاب 
نوع كشــت اشــتباه مي كند. آنها معتقدند، با توجه به آب بر بودن 
محصولاتي مثل هندوانه و طالبي، صيفي كاران بهتر است اقدام به 
كشت محصولات ديگر كنند اما كارشناسان كشاورزي مي گويند از 
دور نمي شود نسخه پيچيد. اين وظيفه دولت است كه بعد از آمايش 
و پايش زمين براي آموزش به كشــاورز به اراضي ورود كند. دولت 
بايد با تعيين ميزان مصرف و تقاضاي بازار، كشــت و كار كشاورز را 
تنظيم و نوع محصول قابل كشت را تعيين كند. كارشناسان اين حوزه 
معتقدند، كشاورز كاشت، داشت و برداشت را خوب بلد است اما محقق 
علمي نيست كه به بازار و تمام مزيت هاي نسبي اشراف داشته باشد.

 
 الگوي كشت، الگويي محقق نشده

رامين عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در گفت وگو با »كسب و 
كار« مي گويد: طرح الگوي كشت در كشور ما نه تنها اجرايي نشده 
بلكه حتي به طور كامل مطالعه هم نشده است. كشاورز تنها با انگيزه 

اقتصادي و آنچه سنت پدر و مادران شــان بوده است، كشت و كار 
مي كند. اين وظيفه دولت اســت كه با آزمايش هاي خاك و زمين، 
تحقيقات و پژوهش هاي لازم، نوع محصول و شيوه كشت را تعيين 

كند. 
وي مي افزايد: در حال حاضر بزرگ ترين اشتباه در بخش كشاورزي ما 
در نظر نگرفتن ارزش آب است. كشت طالبي و هندوانه كه محصولاتي 
بسيار آب بر هستند نه تنها سودي عايد كشاورز نمي كند بلكه ميزان 

زيادي از ذخاير آبي كشور را هم هدر مي دهد. 

 دود گراني هزينه هاي جابه جايي در چشم توليدكننده
اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: همچنين با افزايش قيمت 
سوخت و هزينه هاي حمل ونقل، سود چنداني براي توليدكننده باقي 
نمي ماند. اين در حالي است كه تمامي كشورها براي صرفه جويي در 
هزينه هاي جابه جايي محصولات كشــاورزي، مصرف محصولات 
محلي را جايگزين كرده اند. در كشور ما هم بايد علاوه بر تغيير الگوي 
كشــت، الگوي مصرف غذايي هم تغيير كند و با جايگزيني كشت 
گلخانه اي به جاي كشت سنتي، هر منطقه اي بيشتر محصول توليدي 

حوزه خود را مصرف كند. 

 بسته شدن مرزهاي عراق؛ هدررفت 400هزارتن هندوانه
اما تنها عامل افت قيمت صيفي جــات در هزينه هاي حمل و نقل 
نيســت. جلوگيري مقامات گمركي عراق از ورود هندوانه به اين 
كشــور، يكي ديگر از عواملي بود كه باعث شــد محصول هندوانه 
امسال صيفي كاران روي دستشان بماند. در شهرستان گچساران 
كه يكي از مهم ترين صادركننــدگان هندوانه به عراق به شــمار 
 مي آمد، با مسدودشــدن اين مرزها، 400هزار تن هندوانه هم در 

باغات هدر رفت. 
عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در اين زمينه توضيح مي دهد: 
ايران به كشــورهاي تركيه، آســياي ميانه و عراق هندوانه صادر 
مي كند اما بيشترين صادرات اين محصول به عراق است. اين وقفه 
اجباري در صادرات به اين كشــور آن هم درست در فصل برداشت 
لطمه جبران ناپذيري به صيفي كاران زد. از دست دادن بازار فروش 
عراق، مشــكل توليد مازاد بر مصرف هندوانه را دوچندان كرد. وي 
با تاكيد بر عواقب اجتماعي و فرهنگي افزون بر عواقب اقتصادي و 
زيان كشاورزان عنوان مي كند: تعيين الگوي كشت از وظايف اصلي 
دولت است اما در اين زمينه فقط جلسه گذاشته مي شود و گويا زمان 
اجرايي شدنش فرانرسيده است. دولت بايد با كمك گرفتن از اصناف 

و اتحاديه ها ميزان تقاضاي بازار را پيش بيني و با مديريت بهينه ذخاير 
طبيعي نوع محصول قابل كشت را براي كشاورز تعيين كند و كشاورز 
هم ملزم شود كه بر اساس همان برنامه عمل كند. همچنين موانع 
صادرات اين محصولات را از بين ببرد و صادرات را در درازمدت و نه 

بعد از فصل برداشت، تسهيل كند. 

 دولت دست دلالان را از بازار هندوانه كوتاه كند 
اما عنايت ا... بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز معتقد اســت: تغيير 
الگوي كشــت عامل نجات بخش صيفي كاران نيست بلكه از بين 

بردن فســاد موجود در بازار و جلوگيري از حضور دلالان است كه 
مي تواند از بار زيان صيفي كاران كم كند. وي عنوان مي كند: الگوي 
كشت هندوانه در سال جاري رعايت شده و ميزان كشت محصول با 
سال گذشته تفاوتي نكرده است. با اين وجود هندوانه كاران كه سال 
قبل محصول شان را به سادگي در بازار عرضه كردند امسال درگير 
مشكلات حل نشدني شده اند كه درنهايت به ورشكستگي آنها منجر 

شده است. 
بياباني مي افزايد: دولت بايد دســت دلالان را از بازار هندوانه كوتاه 
كند. هندوانه اي كه در بــازار كيلوگرمي 300 تــا 600 تومان به 

دست مصرف كننده مي رســد در مزارع با قيمت 30 تا 80 توماني 
از كشــاورز خريداري مي شــود. دلالان چنان نبــض بازار صيفي 
 را به دســت گرفته اند كه يك تن هندوانه را با منت از كشــاورزان
 30 تا 38 هزار تومان خريداري مي كنند و در بازار مصرف با چندين 
برابر قيمت به فروش مي رسانند. هرچند مسئولان با خريد توافقي 
برخي محصولات مثل گوجه فرنگي كمي از مشكلات كشاورزان 
كاشــته اند اما هندوانه كاران كه محصول شــان قابليت تبديل به 
فراورده هاي ديگر را ندارد و بايد مستقيما به بازار مصرف انتقال يابد، 

به شدت متضرر شده اند. 

گزارش »كسب و كار« از تبدیل مزارع هندوانه به چراگاهای دام

فریاد سر جالیز به جایی نمی رسد

تعيين نرخ كالاهاي استراتژيك از جمله 
گندم توسط دولت ها، در بيشتر كشورها 
روش متداولي اســت. به ايــن صورت 
كه دولت ها افزون بــر پرداخت يارانه به 
بخش كشــاورزي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بهره برداران و كشاورزان حمايت مي كنند و با خريد 

تضميني، در فروش و بازاررساني محصولات نيز سهم دارند. 

سياست خريد تضميني محصولات كشاورزي به ويژه گندم براي 
حمايت از توليدكننده، چند ســالي اســت كه در كشور ما اعمال 
مي شود و دولت در فصل برداشت مراكز خريد تضميني در برخي 
شهرها و روستاها داير و با قيمت از پيش اعلام شده، گندم كشاورزان 

را خريداري مي كند. 
در قصد و نيت  دولت مبني بر خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ترديدي وجود ندارد اما بر سر درســتي يا نادرستي اين سياست 
پرسش هايي مطرح است؛ نخست اينكه آيا قيمت هاي اعلام شده از 
سوي دولت كارشناسي شده است؟ آيا نمايندگاني از سوي كشاورزان 
در اين قيمت گذاري نقش داشته اند؟ چرا دولت توجه ويژه خود را 
تنها به خريد گندم معطوف مي دارد ولي ساير محصولات كشاورزي 

از چنين شرايطي برخوردار نيستند؟

 توجه به كشت جو و كلزا در دولت يازدهم
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران، 
دليل اصلي توجه دولت به خريد تضميني محصولات كشاورزي 
مانند گندم را در جايگاه اين كالاي استراتژيك مي داند و مي گويد: 
»گندم، ماده اصلي براي تهيه نان است و نان غذاي اصلي مردم ما را 
تشكيل مي دهد. بنابر اين نقش گندم در تامين امنيت غذايي كشور 

پررنگ تر است و همواره مورد توجه دولت ها قرار دارد.«
وي مي افزايد: »البته امسال قيمت تضميني ساير محصولات مانند 
جو، ذرت و كلزا هم از رشد بالايي برخوردار بوده است. براي نمونه 
قيمت جو در سال هاي قبل كيلوگرمي 300 تا 400 تومان تعيين 
مي شد اما امسال به 870 تومان رسيده و قيمت ذرت كه هر كيلوگرم 
450 تومان بود تا 870 تومان افزايش يافته است.«رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان مازندران به منابع محدود آب در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد: »يكي ديگر از دلايل توجه دولت به گندم، نوع 
و فصل كشت اين محصول است. كشت گندم و جو در فصل بهار و 
پاييز به صورت ديم انجام مي شود و با توجه به كم آبي كه با آن مواجه 
هستيم، توجيه پذير است كه گندم همچنان محصول نخست و در 

كانون توجه باشد.«

 ظرفيت هاي كشت جو در كشور مناسب است
حيدرپور تصريح مي كند: »در توليد جو و افزايش كشت اين محصول 
داراي ظرفيت هاي مناسبي هستيم كه بايد از آنها به خوبي استفاده 
كنيم. در اين زمينه كمك و تجربه كشــاورزان نمونه و دانش فني 
كارشناسان و خبرگان بخش كشاورزي بسيار موثر است تا بتوانيم 
بخش بيشــتري از نيازهاي داخلي به خوراك دام را نيز پوشــش 
دهيم.«وي به افزايش بهره وري در كشاورزي تاكيد و اظهار مي كند: 

»بايد سطح زير كشت گندم ديم را از 4ميليون هكتار به 2/5ميليون 
هكتار كاهش دهيم و افزايش برداشــت را تا 500كيلوگرم در هر 
هكتار عملي كنيم. در حال حاضر تمام تلاش وزارت جهاد كشاورزي 
بر بهره وري بيشــتر، توســعه عمودي و مديريت مزرعه اســت و 
كارشناسان و كشاورزان نيز بايد به آن بپردازند.«رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان مازندران از طرح جديد وزارت جهاد كشاورزي 
براي تغيير الگوي كشت برخي محصولات خبر مي دهد و مي گويد: 
»وزارتخانه طرحي را در دستور كار دارد و برنامه اي را دنبال مي كند 
كه بر اســاس آن تا 5 يا 10 ســال آينده و در صورت تامين گندم 
كشور، از ميزان سطح زير كشت آن كم و به كشت سويا و كلزا افزوده 
مي شود.«در حالي كه 93 درصد از نياز خوراك دام و طيور صنعت 
دامپروري و مرغداري كشــور از راه واردات انجام مي شود و براي 

وارد كردن جو، ذرت و سويا بايد ميلياردها دلار بپردازيم، همچنان 
سياست ها به سود تعيين قيمت هاي اغواكننده و وسوسه انگيز گندم 
مي چربد )قيمت خريد تضميني گندم از سال گذشته 1050 تومان 
در هر كيلوگرم تعيين شد(. مسئولان و دولتمردان )وزارت كشاورزي 
و وزارت صنعت در گذشته(، تمام تلاش خود را برای خريد تضميني 
گندم كه اصطلاحا كالاي استراتژيك نام گرفته، به كار مي گيرند  اما 
حسن صفايي، رئيس سازمان مركزي تعاون روستايي از طرح هاي 

جديد دولت خبر مي دهد. 

 خريد تضميني، وظيفه قانوني سازمان تعاون روستايي
وي در اين زمينــه اظهار مي كند: »خريــد تضميني محصولات 
كشاورزي جزو وظايف قانوني و ذاتي سازمان تعاون روستايي است. 

در اين راستا سازمان تعاوني روستايي از نيمه فروردين ماه تاكنون 
2 ميليون و 905 هزار و 26 تن گندم از كشاورزان خريداري كرده 
و كل وجه خريد تضميني گندم نيز به كشــاورزان پرداخت شده 
است.«صفايي ادامه مي دهد: »افزايش ميزان خريد تضميني گندم 
نشان مي دهد سياست گذاري هاي دولت و جهاد كشاورزي در تعيين 
نرخ خريد تضميني و تامين نهاده هاي مورد نياز گندم كاران مطلوب 
بوده است. همچنين سازمان تعاون روستايي درصدد است تا سال 
آينده شاخص هاي كيفي در توليد گندم را نيز مورد نظر قرار دهد.«

وي با اشاره به اهميت ساير محصولات كشاورزي به ويژه محصولاتي 
كه در صنعت خوراك دام وطيور مصرف بيشتري دارند، مي افزايد: 
»در اين زمينه نيز تصميماتي گرفته شد و يكي ديگر از محصولاتي 
كه خريد تضميني آن آغاز شده و سازمان تعاون روستايي به آن ورود 

پيدا كرده كلزاست. از آنجا كه قيمت خريد تضميني اين محصول 
از كيلوگرمي هزار تومان در سال گذشته به 1900 تومان افزايش 
يافته، كشاورزان براي توليد و فروش آن به دولت انگيزه مضاعفي 
پيدا كرده اند.«رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، 
مي گويد: »كلزا در 26 استان كشور توليد مي شود. خريد تضميني 
آن از 19 استان كشور آغاز شده و تا نيمه مرداد امسال ادامه دارد. از 
ابتداي آغاز خريد تضميني كلزا تاكنون حدود 100 هزار تن از اين 
محصول از كشاورزان خريداري و به صنايع روغن كشي تحويل داده 
شده است.«به گفته صفايي، محصولات ديگر نيز مانند جو، انواع 
حبوبات از جمله نخود و... نيز جزو محصولاتي هستند كه دولت براي 
خريد تضميني آنها برنامه ريزي كرده و تا پايان شهريور ماه امسال 

انجام مي شود. 

»كسب وكار« بررسی می كند

گندم،  دردانه خرید تضمینی دولت
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مدیرعامل شرکت گاز مازندران مطرح کرد:
وضعیت نرمال گاز رسانی در 
مازندران با وجود سرمای شدید

شرکت گاز مازندران اعلام کرد: با وجود سرمای 
شــدید و کاهش دما، وضعیت گاز رسانی نرمال 
است. جوادی مدیرعامل شرکت گاز مازندران اعلام 
کرد که علی رغم سرمای شدید و کاهش دما حدود 
۱۰ درجه، تاکنون هیچ مشکل خاصی در زمینه 
گازرسانی وجود نداشته و حجم و فشار گاز در حد 
نرمال است. وی افزود که در شهرستان های بابل، 

آمل، بابلسر و نور نیز مشکلی گزارش نشده است.
جوادی با بیان اینکه طبــق پیش بینی ها، کاهش 
یک درجه ای دما می تواند مصرف گاز را تا ۷۰۰ هزار 
متر مکعب کاهش دهد، از مردم استان خواست که 
در پویش کاهش دو درجه ای دما شــرکت کنند. 
وی توصیه کرد که در این روزها و شب های سرد، 
دمای اتاق را بین ۱۸ تا ۲۱ درجه نگه دارند و از لباس 
گرم بیشتری اســتفاده کنند. همچنین، ساکنان 
آپارتمان هایــی که موتورخانه شــوفاژ دارند، باید 
عایق کاری شــوفاژخانه را به خوبی انجام دهند تا 
از مصرف بی رویه گاز جلوگیری شــود. مدیرعامل 
شــرکت گاز مازندران اعلام کرد که شــرکت گاز 
بررسی های زیادی برای کنترل مصرف داشته و گاز 
استخرهای عمومی و خصوصی را قطع کرده است. 
همچنین، ۱۲ هزار ویلای خالی از سکنه و پرمصرف 
شناسایی و گاز آنها قطع شده است. جوادی افزود: 
پیش بینی می شــود مصرف گاز به ۲ میلیون متر 

مکعب در شبانه روز برسد و جای نگرانی نیست.

۷ هزار مترمربع از اراضی ملی داخل 
در محدوده سنندج رفع تصرف شد

کردســتان - روزنامه کســب و کار: رئیس کل 
دادگستری استان کردستان از رفع تصرف ۷ هزار 
مترمربع اراضی ملی و دولتی در راســتای حفظ 
صیانت از بیت المال داخل در محدوده شهرستان 

سنندج طی یک هفته اخیر خبر داد.
شهنازمالک: حجت الاسلام والمسلمین حسینی با 
اعلام این خبر، اظهار کرد: در اجرای سیاست های 
دستگاه قضائی در امر صیانت از بیت المال و اراضی 
ملی و دولتی و با محوریت دادستانی مرکز استان، 
در یک هفته اخیر، هفت هزار متر مربع از اراضی 
ملی و دولتی ســنندج رفع تصرف و به بیت المال 
بازگردانده شد. رئیس کل دادگستری استان تاکید 
کرد: این اقدام در قالب قرارگاه جهادی حفظ حقوق 
بیت المال و با مسئولیت خواهی از دستگاه های 
متولی انجام شده و به پروژه نهضت مسکن ملی 
اختصاص داده شده اســت. وی افزود: در راستای 
حفظ حقوق بیت المال با پدیده زمین خواری در 
استان با قاطعیت برخورد کرده و در این خصوص 
تمامی دستگاه های متولی باید با همکاری دستگاه 

قضائی از بروز این موارد پیشگیری کنند.

بازدید معاون مهندســی و توسعه 
شرکت مهندســی آبفای کشور از 
تصفیه خانه فاضلاب شازند و آستانه

سید محسن موسوی: مهدی زاده معاون مهندسی 
و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در 
سفر به استان مرکزی از تصفیه خانه  فاضلاب در 

حال ساخت شهرهای شازند و آستانه بازدید کرد.
وی در این بازدید ضمن بررسی میدانی پیشرفت 
پروژه ، از پیشــرفت ۸۵ درصدی این پروژه اعلام 
رضایت کرد و بر تکمیل ســاخت تصفیه خانه در 

کوتاهترین زمان ممکن تاکید نمود.

پایش دمای ادارات در راستای 
صرفه جویی انرژی

سید محسن موسوی: مهدی کمال آبادی فراهانی 
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مرکزی در خصوص 
برگزاری مانور مشترک با شرکت توزیع برق گفت: به 
عنوان مدیرعامل این مجموعه، وظیفه خود می دانم 
که ضمن ارائه خدمات انرژی به مردم، همواره بر صرفه 
جویی و مدیریت منابع انرژی تاکید کنم.  در راستای 
همین امر، امروز با همکاری شرکت توزیع برق استان 
مرکزی، مانور مشترک پایش مصرف انرژی ادارات 
استان مرکزی برگزار گردید. به گزارش روابط عمومی 
شرکت گاز استان مرکزی، کمال آبادی فراهانی هدف 
از برگزاری این مانور را آگاهی بخشــی به مسئولان 
ادارات نســبت به ضرورت مصرف بهینــه انرژی و 
تشویق آنها به رعایت الگوهای استاندارد در این زمینه 
عنوان نمود و گفت: امروز شــاهد حضور تیم های 
مشترک شرکت گاز و برق جهت پایش مصرف انرژی 
ادارات استان مانند استانداری مرکزی، فرمانداری 
اراک،ثبت احوال،کمیته امداد امام خمینی )ره(، اداره 
امور مالیاتی، شهرداری اراک، اداره استاندارد، آموزش 

و پرورش و…هستیم.

ســفیر قزاقســتان گفت: 
رئیس جمهور قزاقســتان 
توجــه ویژه ای بــه حوزه 
درمانــی دارد و آمادگــی 
داریم تا یک شعبه دانشگاه 

علوم پزشکی مازندران را راه اندازی کنیم.
اونتالاپ اونالبایف در نشست با سرپرست دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران ضمن قدردانی از میزبانی 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران، اظهار کرد: استان 
مازندران برای من محبوب است و شهر ساری دارای 

تمدن بسیار قدیمی است. 
وی افزود: مرکز مازندران دارای پیشــرفت بسیار 
خوبی در حوزه درمانی است و امکانات و پتانسیل 
دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران بخوبی برای ما 
تشریح شد و با توجه به اینکه استاندار مازندران نیز 
یک پزشک است قطعا شاهد پیشرفت بیشتری در 

این بخش خواهیم بود.
 سفیر قزاقستان بیان کرد: امیدواریم شاهد افزایش 
تعامل فی مابین باشیم و بزودی سفر دیگری را به 

دانشگاه علوم پزشکی مازندران داشته باشم.
  این مسئول تصریح کرد: کشورهای حوزه دریای 
خزر باید روابــط گوناگون خــود را در حوزه های 

مختلف چه پزشــکی، چــه اقتصادی و ســایر را 
گسترش دهند.

 اونالبایف تاکید کرد: آموزش ۱۲۰ رشته تخصصی 
در دانشگاه علوم پزشکی مازندران بسیار ظرفیت 
بزرگی اســت و امیدواریم در این سفر شاهد نتایج 

خوبی باشیم.
  وی افزود: قزاقستان دارای دانشگاه های متعددی 
اســت و علاقه مند به همکاری مشترک هستیم و 

کاملا استقبال می کنیم.
 سفیر قزاقســتان اذعان کرد: ارتباط تنگاتنگ دو 
دانشگاه علوم پزشکی دو کشور نیز بسیار در روابط 

سیاسی و بین المللی نیز موثر خواهد بود.
 این مسئول یادآور شــد: رئیس جمهور قزاقستان 
توجه ویژه ای بــه حوزه درمانی و پزشــکی دارد و 
آمادگی داریم تا یک شعبه دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران را راه انــدازی و ایجاد کنیــم و لذا بنده 
این موضوع را در بازگشــت به قزاقستان، انعکاس 

خواهم داد. 
وی تصریح کرد: در حوزه دارو، تجهیزات پزشکی 
و ســایر موضوعات، می توانیم تبادل علمی و اقلام 

داشته باشیم.
اونالبایف، خاطرنشان کرد: باید گردشگری سلامت 
و حتی توریستی، تبلیغ و گســترش یابد و جدا از 
اینکه هزینه پزشــکی و درمان در ایــران کمتر از 
سایر کشورهای دنیا اســت، تجهیزات و پزشکان 

حاذقی نیز در ایران وجود دارد که ظرفیت بســیار 
خوبی است.

 وی افزود: قزاقســتان نیز دارای تجهیزات بسیار 
خوبی است و شــما می توانید در حوزه آموزشی و 

پزشکی به قزاقستان کمک کنید.
سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی مازندران نیز بر 
توســعه همکاری در حوزه ســلامت و استفاده از 
ظرفیت های آموزشی، درمانی و پژوهشی مشترک 

تاکید شد.
 محمدصــادق رضایــی با بیــان اینکه دانشــگاه 
علوم پزشــکی مازندران یک دانشــگاه بزرگ و با 
ظرفیت های بسیار فراوان اســت افزود: مازندران 
دارای بزرگ ترین شبکه بهداشتی ایران است و  ۲۶ 
بیمارستان دولتی در استان فعال هستند که از این 
تعداد، ۹ بیمارستان آموزشی است و در ۱۲۰ رشته 
تخصصی اعم از جراحی، داروسازی دندانپزشکی و 

...  دانشجو آموزش می دهیم.
 رضایی اعلام کرد: بیش از ۶۰۰ هیات علمی و ۸ هزار 
دانشجو در دانشگاه علوم پزشکی مازندران وجود 
دارد و از چندین کشور دانشجوی بین الملل برای 

تحصیل مهمان دانشگاه هستند.
 سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تاکید 
کرد: ما چندین بیمارســتان با شــرایط پذیرش 
بیماران بین المللی را که بیماران پوستی، سرطان، 

جراحی قلب، جراحی مغز را پذیرا هستند، داریم.

 رضایی با اشاره به شرایط جغرافیایی و بکر مازندران 
برای توسعه گردشگری ســلامت تصریح کرد : با 
توجه به هزینه و امکانات بروز یک فضای بســیار 
خوبی برای درمان داریم که  جدا از درمان بیماران، 
فرصت خوبی برای گذران دوران نقاهت قلمداد شود 
که می تواند این شرایط مناسب در اختیار کشورهای 

اوراسیا از جمله قزاقستان قرار گیرد.
 سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تصریح 
کرد: ما پذیرای دانشجویان قزاقستان نیز هستیم و 
با توجه به اساتید بسیار برجسته  بین المللی که در 
دانشــگاه وجود دارد این آمادگی در دانشگاه علوم 

پزشکی مازندران فراهم است تا طی تفاهم نامه ای با 
هم همکاری داشته باشیم. 

 احمد علی عنایتــی معاون تحقیقــات و فناوری 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران نیز در این نشست با 
بیان اینکه کشورهای همسایه خزر با توجه به وجه 
اشتراکات فراوان باید همکاری های خود را گسترش 
دهند،افزود: وضعیت علمی قزاقســتان در سالیان 

اخیر به رشدهای چشمگیری دست یافته است. 
 وی با اشاره به رشد علمی چهار برابری قزاقستان 
طی یــک دهه اخیر، خواســتار  عملیاتی شــدن 

تفاهم نامه های فی مابین شد.

سفیر قزاقستان در نشست با سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران مطرح کرد:

آمادگی قزاقستان برای تبادل پزشکی با مازندران

علی حاجیان با اعلام این خبر گفت: به منظور تقویت روند تکریم 
ارباب رجوع و تسریع خدمت رسانی به شهروندان در آرامستان 
باغ رضوان، ســامانه تلفنی چهار رقمی ۱۵۳۰ راه اندازی شده 

است.

وی با بیان اینکه این سامانه قابلیت دسترسی از تمام اپراتورهای 
تلفن های داخلی و تلفن همــراه را بدون گرفتن کد دارد، تاکید 
کرد: این سامانه موجب افزایش رضایتمندی و صرفه جویی زمان 

و سهولت در پاسخگویی به شهروندان شده است.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان خاطرنشان 
کرد: در صورت قطعی خطــوط، واحد ارتباطات و امور فرهنگی 
ســازمان از طریــق شــماره تلفــن ۰۹۱۳۳۲۸۸۴۷۲ آماده 

پاسخگویی و شنیدن انتقادها و پیشنهادهای شهروندان است.

در راستای ارتقای ســطح آگاهی عمومی در خصوص مصرف 
بهینه و ایمن گاز طبیعــی و باهدف آموزش و توانمندســازی 
معلمــان و دانش آموزان پایه ششــم ابتدایی، طی مراســمی 
تفاهم نامه طرح ملــی همیار گاز با حضور مدیرعامل شــرکت 
گاز اســتان اصفهــان و مدیــرکل اداره کل آموزش وپرورش 
 اســتان و جمعــی از مدیــران و مســئولین دو مجموعــه به 

امضا رسید.
   ابوالقاسم عسکری در این مراسم با بیان اهمیت فرهنگ سازی 
و ســرمایه گذاری در حــوزه آموزش وپرورش افــزود: امضای 
این تفاهم نامه بیانگر تعهد جدی شــرکت ملــی گاز ایران در 
راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی و توسعه فرهنگ صحیح 

مصرف ایمن و بهینه گاز طبیعی اســت و می تواند زمینه ســاز 
پرورش نسل آگاه، مسئولیت پذیر و متعهد به حفظ منابع ملی 
در اســتان اصفهان و کشور باشــد؛ همچنین بر این باوریم که 
دانش آموزان، به عنوان آینده ســازان این کشور، نقشی کلیدی 
 در انتقــال فرهنگ مصرف بهینــه و ایمنی گاز بــه خانواده ها 

و جامعه دارند.
 وی در ادامه گفــت: در چارچوب این تفاهم نامــه برنامه هایی 
همچون برگــزاری کارگاه های آموزشــی برای کارشناســان 
و معلمان علاقه منــد به حوزه انــرژی، جــذب دانش آموزان 
و ارائــه آموزش های الکترونیکــی با موضوع مصــرف بهینه و 
ایمن گاز طبیعــی از طریق ســامانه هوادار انرژی به نشــانی 

https://www.havadarenergy.com پیگیــری و 
اجرا می شــود و اثرگذاری ایــن برنامه هــا در بلندمدت گامی 
 مؤثر در تحقق اهداف توســعه پایدار و حفاظــت از منابع ملی 

خواهد بود.
 مدیرکل آموزش وپرورش اســتان اصفهان نیز در این مراسم با 
اشاره به اهمیت این طرح، اظهار داشت: این تفاهم نامه فرصتی 
ارزشمند برای تقویت برنامه های آموزشی و فرهنگی در مدارس 
اســت و آموزش وپرورش با تمام توان خــود از اجرای این طرح 
حمایت کرده و بسترهای لازم را برای ارتقای آگاهی های ایمنی 
و مصــرف بهینه انرژی در میــان دانش آمــوزان فراهم خواهد 
کرد و اطمینان داریم که همکاری با شــرکت گاز استان، نتایج 

ارزشمندی در ترویج فرهنگ مسئولیت پذیری و کاهش هدررفت 
حامل های انرژی رقم خواهد خورد.

در نشســتی که با حضور مدیران ارشــد اســتان چهارمحال و 
بختیاری و به میزبانی شرکت گاز استان برگزار شد، مدیر پخش 
و فرآورده های نفتی استان از مردم شریف این استان خواست تا 
در راستای بهینه سازی مصرف گاز طبیعی، همکاری بیشتری 
داشته باشند. این جلسه به منظور بررسی راهکارهای مدیریت 
مصرف انرژی در فصل زمستان و پیشگیری از مشکلات احتمالی 

در تأمین گاز برگزار شد.

مدیر پخش و فرآورده های نفتی در این نشست با تاکید بر اهمیت 
مصرف بهینه گاز، اظهار داشــت: "با توجه به افزایش نیاز به گاز 
در فصل سرد سال و فشار بر شبکه تأمین گاز، ضروری است که 
تمامی شهروندان به منظور حفظ منابع انرژی و تأمین راحت تر 
نیازهای خود، مصــرف گاز را به صورت هوشــمندانه و بهینه 
مدیریت کنند.” وی در ادامه به برخی از روش های ســاده برای 
کاهش مصرف گاز اشــاره کرد و افزود: "اقداماتی مانند تنظیم 

دمای شوفاژها، اســتفاده از لوازم گرمایشی استاندارد، توجه به 
عایق بندی درب ها و پنجره ها و همچنین عدم استفاده از گاز در 
زمان های غیرضروری، می تواند تاثیر زیادی در کاهش مصرف گاز 
و حفظ منابع انرژی داشته باشد.” مدیر پخش و فرآورده های نفتی 
همچنین تصریح کرد که تأمین گاز به موقع و پایدار برای استان 
چهارمحال و بختیاری از اولویت های اصلی شرکت های مرتبط 
است و در این راستا همکاری مردم نقش اساسی دارد. او در پایان 

با اشاره به همدلی و مسئولیت پذیری مردم استان در مدیریت 
بحران های قبلی، ابراز امیدواری کرد که امسال نیز با مشارکت 

فعال و همگام مردم، مشکلی در تأمین گاز نخواهیم داشت.
در پایان این نشست، شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری 
نیز برنامه هایی را برای اطلاع رســانی و آموزش های بیشتر در 
خصوص بهینه سازی مصرف گاز در اختیار مردم قرار داد و از همه 

هم استانی ها خواست تا در این امر مهم مشارکت کنند.

 ایلام- مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام گفت: مجموعه 
بنیاد شهید با افتخار خودش را خادم این عزیزان می داند، تاکید بیشتر 
بر اقدامات فرهنگی بنیاد بوده چرا که هر چقدر هم امکانات معیشتی 
و زیرساختی انجام دهیم در مقابل بزرگی و حق شما از این آب و خاک 

مقدس ارزنی ارزش ندارد.
مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام گفت: یک هزار و ۳۶۱ 

نفر از والدین شهدای استان ایلام در قید حیات هستند.
محمد رحیمی صبح روز یکشنبه در مراسم تجلیل از مادران و همسران 
شهدا اظهار کرد: بیش از ۳ هزار شهید، ۱۶ هزار و ۸۰۰ جانباز و ۳۳۷ 

آزاده سرافراز تحت پوشش بنیاد شهید است.
وی بیان کرد: در حال حاضر ۱۰۵ هزار نفر از جمعیت ۶۰۰ هزار نفری 
استان تحت پوشش بنیاد شهید است، یک هزار و ۳۶۱ نفر از والدین 

شهدا در قید حیات هستند که هم کانون نورانیت هستند و هم کانون 
فرهنگی هستند. وی تصریح کرد: بیش از ۸۵۵ نفر از همسران عزیز 
شاهد، فداکارانی که پای فرزندان شهدا ایستادند و آنها را تربیت کردند 
و مسیر را بر احیای نام شهید قرار دادند، در قید حیات هستند. مدیر کل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام اضافه کرد: مجموعه بنیاد شهید 
با افتخار خودش را خادم این عزیزان می داند، تاکید بیشتر بر اقدامات 

فرهنگی بنیاد بوده چرا که هر چقدر هم امکانات معیشتی و زیرساختی 
انجام دهیم در مقابل بزرگی و حق شما از این آب و خاک مقدس ارزنی 
ارزش ندارد. رحیمی بیان کرد: در ۹ ماهه گذشته تعداد یادواره هایی که 
در سطح استان برگزار شده به اندازه. ۲.۵ گذشته بوده است و بر پایه 
مردم محوری بوده اند و سعی کردیم نسل نوجوان و جوان را دوباره احیا 

کنیم و کارها توسط با محوریت مردم باشد.

نسخه خطی »مولود النبی« با تصحیح حسین مهتدی، نویسنده 
و با مقدمه آیت الله صفایی بوشهری، نماینده ولی فقیه در استان و 

امام جمعه بوشهر رونمایی شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بوشهر نسخه های مولودنامه پیامبر اکرم )ص( از گذشته تاکنون در 
استان بوشهر به عنوان موقوفه در حسینیه ها این استان نگهداری 

می شود و نسل به نسل منتقل شده است .
 این نســخه های خطی به علت قدمت حدود ۱۵۵ سال و نبود 

شرایط مناسب نگهداری در معرض نابودی است.
حســین مهتدی پس از رونمایی این کتاب در پنجمین جلسه 
شــورای فرهنگ عمومی بوشــهر افزود: این نسخ خطی بسیار 

قدیمی و دارای یک نثر فنی هســتند که نسل جدید به سختی 
آن ها را می تواند بخواند؛ به  همین  دلیل بیم آن می رود که به مرور 
از خواندن این مولودنامه فاصله گرفته و در نتیجه این سنت حسنه 
که یک کار ارزشمند فرهنگی و بخشی از آداب و رسوم این منطقه 

است، به دست فراموشی سپرده شود. 
وی ادامه داد : افزون بر این، تاکنــون هیچ گونه پژوهش دقیقی 
روی این متون انجام نشده است، از این رو، برخی افراد نام آشنا با 
رونویسی از این نسخ خطی، اشتباهات فراوانی را در نوشته های 
خود وارد کرده اند؛ به همیــن دلیل ایجاب می کند تا برای حفظ 
این اثر باارزش، اقدام به تصحیح و تعلیق آنها شود تا ضمن تبیین 
پیچیدگی  ها و ابهامات این نسخ خطی از فراموش شدن فرهنگ 

بومی و عادات و رسوم مردم این منطقه که سالیان دراز نسل به 
نسل منتقل شده است جلوگیری شود.

مهتدی اظهار داشــت : برای آشنایی نســل های آینده حفظ و 
نگهداری این سنت بومی و آداب و رسوم منطقه ای بیش از پیش 
احساس می شــود؛ لذا این طرح ضمن مستندسازی فرهنگی و 
آیینی مردم این منطقه به حفظ میــراث هویتی آنان نیز کمک 

می کند.
مهتدی که عضو هیئت علمی رشته زبان و ادبیات عرب دانشکده 
ادبیات و علوم انسانی دانشگاه خلیج فارس بوشهر است ادامه داد 
: این نسخه تحریر و ترجمه محمد باقر خشتی )متوفی قرن ۱۳( 
از نمونه های مهم در زمینه ادبیات آیینی به  شمار می آید. این اثر 

در یک مقدمه و شش باب به بررسی وصف نور پیامبر )ص( قبل 
از تولد و بررسی زندگی ایشان بعد از تولد تا زمان ازدواج ایشان با 

حضرت خدیجه می پردازد.
 این استاد دانشگاه و پژوهشگر جنوبی تاکید کرد: بی تردید تحقیق 
پیرامون شخصیت پیامبر اکرم )ص(، مایه کشف اندکی از ابعاد 
شخصیت وی خواهد شد و بیانی برای اظهار عجز از تبیین دریای 
فضائل و خصائص آن ختم نبوت است. اهمیت این کتاب در نقل 
وقایع زندگی پیامبر اکرم )ص( با استناد به روایات متعدد از راویان 
ثقه است؛ همچنین اشعاری که مترجم در بیان خصال پیامبر )ص( 
سروده است بر شیوایی و جذابیت این کتاب افزوده است. تصحیح 

این اثر اهمیت فراوانی در آشنایی بهتر با ادب فارسی دارد.

مدیرکل جهاد کشاورزی ایلام گفت: هم اکنون ۱۹۰ کارشناس 
پهنه جهاد کشــاورزی در زمینه ترویج کشــاورزی در استان 

فعالیت دارد.
 ایلام- حشمت عزیزان در همایش نقش کارشناسان پهنه جهاد 

کشاورزی در ترویج و توسعه زکات اظهار داشت: در سالهای اخیر 
جهاد کشــاورزی با تمام وجود در زمینه جمع آوری زکات پای 

کار بوده است.
وی افزود: آماده نقش آفرینی بیشــتر در شورای زکات و جمع 

آوری زکات هستیم.
مدیرکل جهاد کشاورزی ایلام گفت: هم اکنون ۱۹۰ کارشناس 
پهنه جهاد کشــاورزی در زمینه ترویج کشــاورزی در استان 

فعالیت دارد.

وی همچنین پیشــنهاد کرد: با توجه به تغییراتی که در زمینه 
اطلاع رسانی در کشورمان شاهد آن هستیم در صورت استفاده از 
روش های نوین و جدید در جمع آوری زکات می توان رقم فعلی 

زکات استان را چند برابر کرد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

راه اندازی »سامانه ۱۵۳۰« باغ رضوان جهت خدمت رسانی بهتر به شهروندان

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان:  تفاهم نامه »طرح ملی همیار گاز« بین شرکت گاز استان اصفهان و اداره کل آموزش وپرورش امضا شد 

مدیر پخش و فرآورده های نفتی استان چهارمحال و بختیاری: راهکارهای مدیریت مصرف انرژی در فصل زمستان و پیشگیری از مشکلات احتمالی در تأمین گاز

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران خبر داد: ۱۳۶۱ نفر از والدین شهدای استان ایلام در قید حیات هستند

رونمایی تصحیح نسخه خطی »مولود النبی« در پنجمین شورای فرهنگ عمومی بوشهر 

مدیرکل جهاد کشاورزی ایلام:   فعالیت۱۹۰ کارشناس پهنه جهاد کشاورزی در استان ایلام

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


